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De kapiteinsband  

O p de dag van dit Voorwoord bereiden onze Rode Duivels zich voor op 
hun eerste WK-wedstrijd tegen Canada en beheersen kapiteinsbanden, 

nooit geziene inflaties, ontspoorde begrotingen en slecht beheerde kinder -
dagverblijven de media. Dit in combinatie met het grijze en regenachtige weer 
zou een mens doen mijmeren naar de afgelopen zomerperiode ... Maar het 
was ook een (relatief) coronaloze zomerperiode; en vooral een periode waarin 
velen onder ons terug moesten ‘zoeken’ naar hun pre-corona-gewoontes  
als gevolg van de herwonnen vrijheid. Driewerf hoera!  

Even teruggrijpend naar de kapiteinsband (waarvan ieder van ons mag en 
kan kiezen in welke kleur/design ...); als co-voorzitter van deze schitterende 
vereniging merk ik tot mijn grote blijdschap dat ons schip stilaan in rustiger 
water is terecht gekomen. Inderdaad, voor een vereniging die leeft van fysieke 
ontmoetingen heeft onze werking de afgelopen jaren de nodige uitdagingen 
gekend. Het is dan met een groot gevoel van voldoening dat ik vaststel dat 
ik zoals altijd kan rekenen op elk van de medebestuurders/deelverenigingen/ 
projectteams om prachtige events te organiseren.  

Zo organiseerden we in de maand november niet minder dan 9 activiteiten!  
En eindigden we het jaar 2022 in schoonheid met enkele topevents zoals 
een bezoek aan de Kazerne van Heverlee, een avond met Bart Verhaeghe 
over ondernemen en dromen, een rondleiding bij Barry Callebaut, een darts-
initiatie ... Ten slotte, en terug van weggeweest, maak ik graag reclame voor 
onze gerenommeerde nieuwjaarsrecepties. Vandaag nodig ik jullie alvast 
graag uit in het Modemuseum in Antwerpen (26 januari) en bij Howest in 
West-Vlaanderen (27 januari). Andere zullen nog volgen, hou onze 
nieuwsbrief in het oog. 

Afsluiten doe ik graag met een kleine terugblik op onze samenwerking met 
onze nauwste partners, de Faculteit Economie en Bedrijfswetenschappen 
en de Ekonomika Studenten. Als Alumni zijn we trots dat we hebben kunnen 
bijdragen aan de EQUIS Peer Review, een vijfjaarlijkse assessment teneinde 
het befaamde en gewilde EQUIS-label te mogen dragen. Vandaag kennen we 
het finale resultaat nog niet, maar ongetwijfeld komt onze decaan Wilfried 
Lemahieu hier in een volgende editie op terug!  

Daarnaast is Ekonomika Studenten onder leiding van praeses Diederik Bogaert 
het academiejaar met veel elan gestart. Naast de klassieke events zoals de 
24-urenloop (proficiat met het resultaat: brons!), hebben we de afgelopen 
weken ook verschillende events samen georganiseerd zoals het Ondernemers -
café, de B2U rond het WK Voetbal in Qatar en de financiële kant ervan,  
de Job Connect ... ‘Samen sterker’ is onze leuze voor de toekomst! 

Kortom, met een tevreden gevoel blik ik terug en met veel genoegen kijk  
ik vooruit!  

In afwachting van elkaar opnieuw te ontmoeten op een volgend event,  
te beginnen met een nieuwjaarsreceptie, wens ik jullie alvast een fijne  
kerst- en eindejaarsperiode, en een succesvolle start in 2023. 

Tot binnenkort! 

Ludovic Deprez 
Co-voorzitter Ekonomika Alumni vzw



WAS HET EEN BEWUSTE KEUZE OM HANDELSINGENIEUR TE 

STUDEREN AAN DE KU LEUVEN? 

Bart Claes: Ik was sterk in wiskunde, zoals mijn studie resultaten 
op het college in Lommel, waar ik Latijn-Wetenschappen studeerde, 
aantoonden. Het studieadvies dat ik van het CLB kreeg, was dat 
ik burgerlijk ingenieur moest gaan studeren. Nu was ik wel sterk 
in wiskunde, en deed ik dat ook graag, maar alleen maar dat, 
dat sprak me toch niet aan. Mijn vader, die in 1975 het bedrijf was 
begonnen, adviseerde mij dan weer: “Doe iets met economie 
en bedrijfsleven.” Dat is dan handelsingenieur geworden. Wiskunde 
was daar een belangrijk vak, maar ook de diversiteit van de 

vakken naast wiskunde en economie sprak mij erg aan, want we 
kregen eveneens psychologie, sociologie, filosofie, taalvakken, 
en zo. Ook aan de unief behaalde ik goede resultaten, met onder -
scheiding en grote onderscheiding, zodat ik na mijn studies 
gevraagd werd om te gaan doctoreren aan de prestigieuze 
Amerikaanse Stanford-universiteit. Maar toen ik me ging 
kandidaatstellen voor een studiebeurs moest ik passeren langs 
de jury met als voorzitter professor Lambert Vanthienen. Toen men 
mij vroeg wat ik na mijn studies wilde gaan doen, vertelde ik dat 
ik graag in de zaak van mijn vader wilde gaan werken. Toen men 
vroeg wat die zaak was, zei ik ‘een kledingzaak met vijf filialen, 
drie Amerikaanse stocks en twee broekenmarkten, met in totaal 
18 personeelsleden’. Ik zag die juryleden verwonderd naar elkaar 
kijken. Dat was echt niet wat zij als antwoord wilden horen, want 
dat was ‘niet sexy of ambitieus genoeg’. In die tijd werden de 
Leuvense economisten vooral opgeleid om een management -
carrière uit te bouwen in één of andere multinational of in een 
grote bank. Ik mag en durf hopen dat de tijdsgeest rond 
ondernemerschap intussen veranderd is. Ik heb dat jaar Stanford 
dan maar niet gedaan en ben in 1985 in onze zaak gestapt,  
met eerst nog een jaar legerdienst, en in 1986 echt voluit.  
Mijn vader zei: “Je bent beter je eigen baas in een kleine zaak, 
dan ergens in dienst in een grote boîte waar je toch het verschil 
niet kunt maken.” 
 
INTUSSEN IS JBC UITGEGROEID VAN ‘EEN KLEINE ZAAK’ TOT 

DE GROOTSTE BELGISCHE DISTRIBUTIEKETEN IN KLEDING. 

FAMILIEBEDRIJF

Afspraak is in de imposante hoofdzetel van kledingketen JBC in Houthalen waar 
we co-CEO Bart Claes ontmoetten, handelsingenieur van de Faculteit Economie  
en Bedrijfswetenschappen (FEB) aan de KU Leuven, promotie 1985. Hij leidt samen 
met zijn zus Ann het familiebedrijf dat door hun vader Jean-Baptiste Claes werd 
opgestart in 1975, en die er zijn initialen heeft aan gegeven. “Mijn zus en ik zijn 
even belangrijk voor het bedrijf met elk onze specialiteit: zij staat in voor de collectie -
 ontwikkeling, ikzelf voor de strategie, sales en marketing.” In deze reeks peilen 
we hoe het is om in een familiebedrijf te werken.
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 Bart Claes (kledingketen JBC):  

‘Zonder mijn opleiding als handels -
ingenieur zouden wij als bedrijf 
niet staan waar we nu staan.’ 

Alumni@FEB

ENKELE AWARDS DIE JBC BEHAALDE 

• X² award - 2021 (gendergelijkwaardig 
ondernemen)  

• First Ambassador CSR Professional  
of the year 2018 

• Retail Sustainability Award 2017-2018 

• Retailer of the year 2013 

• Ondernemersprijs Herman Dessers 2008 

• Ambiorixprijs VKW - 2002 



5

Bart Claes: Inderdaad. Vandaag staat de Claes Retail Group 
(CRG) voor een omzet van circa 250 miljoen euro, met drie merken 
(JBC, Mayerline sinds 2013 en CKS sinds 2020), drie webshops 
en 1.400 medewerkers. Het bedrijf is voor 100% in handen van 
mij en mijn zus, met elk 50% van de aandelen van CRG. Ik ben 
dan stapsgewijs met de expansie begonnen, met de eerste 
JBC-kledingwinkels. Nu hebben we 200 verkooppunten in België 
en Luxemburg. En we zijn echt 100% Belgisch. Hoeveel bedrijven 
zijn er nu al niet in buitenlandse handen gevallen?  
 
HEBBEN UW STUDIES VAN HANDELSINGENIEUR U GEHOLPEN 

MET DE UITBOUW VAN HET FAMILIEBEDRIJF? 

Bart Claes: De eerste jaren heb ik heel veel geleerd van mijn 
vader die een ondernemer pur sang is. Maar ik ben tegelijkertijd 
ongelooflijk blij dat ik die studie van handelsingenieur heb gedaan. 
Ik had mijn job vandaag niet kunnen doen zoals ik die nu doe 
indien ik die studies niet had gedaan. Meer nog, we zouden als 
bedrijf niet staan waar we nu staan zonder die studies. Ik kan 
morgen met een jurist praten, met de investeringsplanners,  
met de IT, weliswaar nooit in detail, want daarom zijn zij de 
specialisten, maar ze moeten al heel straf zijn om mij iets wijs 
te maken (lacht). Er werken hier een veertigtal universitairen,  
dus ook voor hen zijn er hier mooie loopbaanmogelijkheden.  

WAT HEBBEN UW STUDIES ALS HANDELSINGENIEUR AAN  

DE KU LEUVEN U NU PRECIES BIJGEBRACHT? 

Bart Claes: Veel zaken. Vooreerst het logisch economisch 
redeneren. Uw gezond verstand leren gebruiken. Ten tweede, 
het kunnen verwerken van heel veel stof op korte tijd, zoals 
bijvoorbeeld de cursussen van Vuerings, van Van Winckel ... 
Dat is voor mij nu altijd nog van nut. Gisterenavond bijvoorbeeld, 
moest ik om 22 uur nog een document van 80 slides doornemen 
en een uur later was ik er al mee klaar. Drie, de projecten met 
andere studenten die soms andere inzichten hebben. Inzichten 
delen, dat is erg verrijkend. Ten vierde, de Leerstoel P. Deneffe 
waarin een aantal praktijkcases werden uitgelegd. En vijf, mijn 
thesis, waarin ik origineel heuristisch werk heb kunnen leveren. 
Naast marketing ben ik heel sterk in data en wiskunde, zoals ik 
al zei. Dat heb ik in mijn thesis kunnen ontwikkelen, en dat blijf 
ik vandaag in het bedrijf nog altijd doen. Ik stel bij een mogelijk 
onderzoek vooraf ook altijd de vraag: wat wil je nu precies 
onderzoeken, wat wil je nu echt te weten komen? De uitdaging 
is om uit de massa aan data de juiste conclusies te trekken. 
 
WAT ZIET U ALS UW STERKSTE PUNTEN? 

Bart Claes: Ik heb een neus voor marketing, mijn studiekeuze 
na de twee kandidatuurjaren, en voor consumententrends en 
heb, mag ik zeggen, een sterk ontwikkeld analytisch vermogen. 
Hierdoor kan ik mijn buikgevoel vaak snel aligneren met de kennis 
die ik uit data haal. Ik zie vlug wat gaat werken en wat niet.  

JBC - DE BEROEPSWIELRENNER 

De stichter van de JBC kledingketen is Jean-Baptiste 
Claes (°1937). In de jaren zestig was hij beroeps -
wielrenner die fietste in de tijd van grote kampioenen 
zoals Rik Van Looy en Eddy Merckx. Hij debuteerde 
in 1961 bij Wiel’s-Groene Leeuw en stopte in 1968. 
Hij reed drie keer de Ronde van Frankrijk en startte 
ook twee keer in de Giro d’Italia. Hij behaalde niet 
zoveel grote overwinningen maar won wel af en toe 
een kleinere koers. Op zijn palmares staan tal van 
ereplaatsen: tweede en derde in de Omloop Het Volk, 
tweede in de Ronde van Vlaanderen voor B-renners, 
tweede in het kampioenschap van Vlaanderen en 
tweede in de Ronde van Limburg. Hij won een etappe 
in de Dauphiné Libéré (1961), in de vierdaagse van 
Duinkerken (1962) en in 1962 won hij ook de Heistse 
Pijl, in 1967 de Grote Prijs Union in Dortmund en in 
1968 de Grote Prijs van de Stad Vilvoorde. Na zijn 
wielercarrière stortte hij zich met succes in het zaken -
leven, met de kledingketen met zijn initialen als zijn 
belangrijkste verwezenlijking. Hij is sinds 2004 niet 
meer actief in de kledinggroep die nu door zijn zoon 
Bart en dochter Ann wordt geleid. Vader Jean-Baptiste 
is evenwel nog altijd actief bezig, vooral met vast -
goed, o.a. in retailparken, winkels, appartementen ...
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Ook wanneer het niet in mijn branche is. Ik ben als een van  
de eersten naar de film de ‘Zillion’ gaan kijken en dacht meteen: 
dat wordt een bom, en het klopt. Ik heb in ons bedrijf het ‘fenomeen’ 
Camille binnengehaald en dat loopt als een trein. Maar ondanks 
deze combinatie ben ik niet onfeilbaar en heb ik in het verleden 
inschattingsfouten gemaakt. 
 
WELKE ARGUMENTEN KAN U GEVEN AAN JONGE 

ECONOMISTEN OM TE KIEZEN VOOR EEN JOB IN EEN 

FAMILIAAL BEDRIJF? 

Bart Claes: De betrokkenheid en het verbindend element zijn 
er groter. Het familiale karakter zit ook in de relatie tussen 
eigenaars en medewerkers. Ten andere, ik spreek nooit over 
‘werknemers’, maar altijd over ‘medewerkers’. Zeker wanneer 
de eigenaars operationeel mee actief zijn, zijn de onderlinge 
relaties hechter. Familiebedrijven denken meestal ook wat op 
langere termijn. Zij staan niet onder de druk van de kwartaal -
resultaten zoals de grote beursgenoteerde bedrijven. En in 
familiebedrijven, zeker als ze wat groter zijn zoals het onze,  
zijn er ook mooie doorgroeimogelijkheden. Daarbij durf ik te 
beweren dat in familiebedrijven de promoties mogelijk objectiever 
gebeuren dan in sommige grote bedrijven waar ellebogenwerk 
nogal eens durft mee te spelen. Een familiebedrijf kan het zich 
niet permitteren om het beste talent geen groeikansen te geven. 
Het belang van het familiebedrijf komt altijd op de eerste plaats. 
En vergeet ook het belang van de nabijheid niet, wij zijn hier in 
Vlaanderen, in Limburg verankerd. 

HEEFT U NOG CONTACTEN MET UW JAARGENOTEN  

UIT LEUVEN? 

Bart Claes: Veel te weinig. En dat vind ik jammer. Maar dat ligt 
in de eerste plaats aan mezelf. Dat komt natuurlijk ook omdat 
het bedrijf een heel centrale plaats inneemt in mijn leven. Mocht er 
een reünie komen van mijn jaar dan zal ik daar zeker graag  
aan deelnemen. 
 
ZULLEN UW KINDEREN OOK IN HET BEDRIJF KOMEN? 

Bart Claes: Mijn zoon en dochter hebben allebei TEW gedaan. 
Ik kreeg ze beiden niet overtuigd om in Leuven te gaan 
studeren. Maar zij doen het heel goed. Mijn zoon is een ICT-er, 
heeft ook nog ‘Strategy and Marketing’ gedaan in Maastricht 
en is nu aan de slag bij Salesforce. Mijn dochter heeft TEW 
gedaan in Diepenbeek en was praeses bij Hermes, de tegen -
hanger van Ekonomika. Intussen heeft ze haar eigen bedrijf 
opgestart, ook in de fashion, in het premium segment, dus een 
hoog segment in de markt, zeg maar de luxe. Ze gaat puur 
online verkopen en ontwerpt haar kleding zelf. Mijn dochter is 
zeer ondernemend, en ik vind het zeer moedig van haar om 
vanaf nul een eigen bedrijf op te starten. Ik weet niet of ik dat 
ooit zou gedurfd hebben. Ik zie mezelf als een ‘bouwer’, mijn vader 
is een opstarter. We zijn beiden ondernemers, maar dus van 
een ander type. Van 1997 tot 2003, dus zes jaar, hebben we 
twee CEO’s gehad, mijn vader en ik. Dat was niet altijd gemak -
kelijk, precies omdat we twee verschillende types van ondernemers 
zijn. In februari 2004 heeft mijn vader dan gezegd, oké ik zet 
een stap opzij, en sindsdien zijn mijn zus en ik co-CEO geworden. 
Dat loopt nog steeds prima, wij zijn een sterke tandem. Maar ik 
wil nogmaals onderstrepen dat elke generatie zijn rol speelt in 
de evolutie van een familiebedrijf en dus ook een aandeel heeft 
in het succes ervan. 
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OVER CRG 

De Claes Retail Group (CRG) vindt zijn wortels in 1975, 
wanneer founder Jean-Baptiste Claes zijn initialen 
uitleent aan het eerste filiaal van de Belgische mode -
keten JBC. Sindsdien groeide de familieholding uit tot 
een toonaangevende speler in de Belgische retailmarkt, 
met drie Belgische modelabels – JBC, CKS en 
Mayerline – onder zijn vleugels en in totaal meer dan 
200 verkooppunten. CRG wordt geleid door Ann en 
Bart Claes, de kinderen van Jean, die zich in 1985 bij 
het familiebedrijf vervoegden. De Belgische groep 
biedt kwalitatieve, duurzame mode aan hun klanten 
en gelooft sterk in lokale verankering en partnerships. 
JBC is één van de grootste Belgische kledingketens 
met een hart voor alle families. De hele #JBCfamily 
streeft naar betaalbare en kwaliteitsvolle kleding,  
die geproduceerd wordt met respect voor de planeet 
en iedereen die erop woont. CKS daarnaast creëert 
colorful fashion voor vrouwen en kinderen, om te 
combineren tot one-of-a-kind looks die zelfvertrouwen 
en instant happy vibes uitstralen. Mayerline tenslotte 
is gekend voor haar vakmanschap. Het modemerk biedt 
een evenwicht tussen actuele modetrends en comfort, 
met collecties waarin vrouwen zich goed voelen.

Bart en Ann Claes



KAN U DAT VERSCHIL IN ONDERNEMERSTYPE TUSSEN UZELF 

EN UW VADER WAT CONCRETER UITLEGGEN? 

Bart Claes: Wel, wij zijn bijvoorbeeld allebei flexibel. Maar we 
verstaan er elk wel iets anders onder. Voor mijn vader is dat 
bijvoorbeeld dat we vandaag in dit kledingsegment van de 
markt zitten, en morgen in een ander, bv een lager segment, 
wanneer hij vindt dat dat meer in de markt ligt. Dat vergt een 
grote wendbaarheid, flexibiliteit. In de beginfase als je nog klein 
bent kan je dat misschien nog doen, maar niet in de mature 
fase waarin JBC zich nu bevindt. Wij hebben een bepaald 
marktsegment gekozen, kleding voor het hele gezin en kinder -
kleding tot 12 jaar, waarin we trouwens marktleider zijn, en zitten 
niet in het goedkoopste segment. Integendeel. Als lokale speler 
zetten we in op kwaliteit en duurzaamheid. Ik ben flexibel in de 
collecties die we daarvoor moeten ontwikkelen, de marketing 
die we daarvoor moeten voeren, enzovoort, maar ik ga niet 
zoals mijn vader allicht zou durven doen, overnight van markt -
segment veranderen. Dat is te revolutionair voor je trouwe 
klanten, de ambassadeurs van je merk. En dat gaat ook niet in 
een groep van 1.400 medewerkers. Enige consequentie en 
consistentie in je marktpositionering is echt wel nodig.  
Mijn flexibiliteit zit omkaderd in de gekozen bedrijfsstrategie. 

U ZIT IN DE FASHION RETAIL, EEN ZEER COMPETITIEVE 

BUSINESS. HOE ZIET U UW TOEKOMST? 

Bart Claes: Wij zijn misschien wel de grootste Belgische speler, 
maar internationaal zijn wij klein. Wij draaien een omzet van circa 
250 miljoen euro, de Inditex-groep (o.a. Zara) haalt 25 miljard, 
H&M 20 miljard, Primark 10 miljard. En dan zijn er nog de grote 
online groepen zoals Amazon die in België gaat beginnen en 
Zalando die ook op onze markt zit. Wij hebben een database 
van een miljoen gezinnen die per seizoen minstens één keer bij 
ons komen kopen. En ja, wij zitten in een zeer competitieve 
sector, wij spelen de Champions League, met vele topploegen. 
Komt daar nu bij: het begin van de recessie, met een 
consument die voorzichtiger wordt en minder uitgeeft. Tegelijk 
stijgen de kosten, voor energie, voor lonen, voor de huur van 
winkel panden ... Dus enerzijds staat de omzet onder druk en 
anderzijds lopen de kosten op. Ik hoef jullie daar geen 
tekeningetje bij te maken dat ons dat voor grote uitdagingen 
plaatst. Maar we blijven erin geloven. Wij openden in november 
een nieuwe winkel op de Meir in Antwerpen, een andere locatie. 
Ik ben heel fier op het lokaal ondernemerschap. 
 

Fa Quix en Freddy Nurski  
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Ekonomika Alumnidag
Op 22 oktober vond de jaarlijkse Ekonomika Alumnidag plaats. Na een stads -
wandeling in Leuven, met de focus op de nieuwste ontwikkelingen, was het 
verzamelen geblazen in de voormalige brouwerij De Hoorn, een uniek stukje 
erfgoed in hartje Leuven. Herbeleef de beste momenten van de receptie  
& het walking dinner! 

(Foto’s: Lucas Dedeurwaerder) 

Alumni@FEB
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Research@FEB

Niet alleen is in die tijd de faculteit van het “Handelskot” verhuisd 
naar het “Hogenheuvelinstituut”, ook de voortschrijdende 
stadsontwikkeling heeft Leuven een heel ander, maar zeker ook 
mooier uitzicht gegeven. Onder leiding van ervaren gidsen werd 
er eerst gewandeld door de stad. We kunnen bij deze bevestigen 
dat Leuven één van de gezelligste steden in ons land blijft om 
te bezoeken. 

Professor Paul De Grauwe was eregast tijdens de aansluitende 
receptie en lunch die plaatsvond in de Faculty Club. Hij was in 
de periode 1978-1982 samen met professor Theo Peeters  
één van onze befaamde professoren Internationale Economie. 
Zoals bekend, geeft professor De Grauwe vandaag, op zijn 75ste, 
nog altijd college, en wel aan de London School of Economics.  

Hij werd tussen de gerechten door, prettig uitgedaagd over  
de verhouding vrije markt versus overheid. 

Het afwenden van een systeemcrisis na het failliet van Lehman 
Brothers en de steunmaatregelen tijdens de COVID-lockdown 
waren volgens hem twee voorbeelden van geslaagde overheids -
interventies op globaal niveau. 

Het was voorts genieten van het eten, van elkaars gezelschap 
en van de verhalen van de tijd dat we nog twintigers waren; 
verhalen en anekdotes die nu fantastischer klinken dan ze  
toen allicht echt geweest waren. Het was zonder meer een 
geslaagde jaarbijeenkomst. Met dank aan de deelnemers en 
het organiserend comité.  

Johan Blondeel  

Jubileumviering promotiejaar 1982: 
Economische Wetenschappen (EW)

Op zondag 16 oktober vierden de ‘zuivere’ economisten (EW) van het promotiejaar 1982 
de 40ste verjaardag van hun afscheid als student aan de KU Leuven. Niet te geloven 
dat het al veertig jaar geleden is dat de studententijd eindigde, dachten velen.
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Deceuninck kiest resoluut 
voor Recycling
Deceuninck, de beursgenoteerde producent van PVC- en composietprofielen voor 
ramen en deuren, behoort tot de wereldwijde top-3 in zijn sector en heeft klanten 
in maar liefst 90 landen, verspreid over de regio’s Europa, Noord-Amerika, Turkije 
& Emerging Markets. De 85-jarige groep met hoofdkwartier in Hooglede nabij 
Roeselare is een op en top West-Vlaamse parel, die zijn strategie stoelt op 
betrouwbaarheid, innovatie en duurzaam ondernemen. Ekonomika Alumni  
West-Vlaanderen bracht er op 13 oktober 2022 een geslaagd bedrijfsbezoek.

Duurzaamheid zit in het hart van de missie van het bedrijf. 
Deceuninck wil zijn CO2-voetafdruk tegen 2030 met 60% 
verlagen, tegen 2050 zelfs met 90%. Nu wordt 80% van de uitstoot 
veroorzaakt door het gebruik van PVC-granulaat. Die enorme 
uitstootdaling wil het bedrijf realiseren via 3 pistes:  

• Door de interne energie-efficiëntie te verbeteren middels 
groene energie, energiezuinigere machines, zonnepalen, 
elektrische bedrijfswagens e.d.; 

• Door het PVC-granulaat groener en duurzamer te maken 
in samenwerking met de leveranciers; 

• Door het gebruik van recyclage-materiaal in plaats van 
nieuw PVC-granulaat. 

Om die laatste stap mogelijk te maken heeft Deceuninck in 
Diksmuide een fabriek gebouwd waar oude PVC-profielen 
gerecycleerd worden tot grondstof. De site bestaat een aantal 
jaar en wordt continu uitgebouwd om de recyclageprocessen 
te optimaliseren, de efficiëntie te verbeteren en de algemene 
capaciteit te verhogen. 

Dit jaar zal 25.000 ton oud PVC-materiaal (raamprofielen, deuren 
en rolluiken) worden gerecycleerd. Dat levert ongeveer 17.500 ton 
recyclaat op die verwerkt zal worden in nieuwe producten. In de 
nieuwste productlijn Phoenix wordt 100% recyclaat verwerkt. 
Aangezien de aanvoer van te recycleren materiaal nog niet 
voldoende groot is, wordt in basisproduct Elegant ‘maar’ 15 à 30% 
recyclaat verwerkt. Daar bestaat de binnenkant van het profiel 
uit gerecycleerd materiaal, de buitenkant uit nieuw granulaat.  

Het doel is om de aanvoer van te recycleren materiaal te 
verhogen naar 45.000 ton. Al dit materiaal moet ingezameld 

WEST-VLAANDEREN



worden in België en de omliggende landen. Het spreekt voor 
zich dat die inzameling niet evident is, en een logistieke 
krachttoer noodzaakt.  

De recyclage van het materiaal is ook niet evident, konden we 
vaststellen tijdens de rondleiding. Het materiaal moet zo zuiver 
mogelijk gemaakt worden; alle vervuiling die aan de profielen 
hangt/kleeft, moet verwijderd worden. Heel wat vervuiling is met 
het blote oog niet eens zichtbaar. Het aangeleverde materiaal 
wordt eerst in grote brokken gemalen, en daarna langzaamaan 
fijner gemalen tot stukjes van 10-12 mm. Dit laat grotendeels 
toe om alle glas-, metaal-, silicium- en andere vreemde fracties 
ervan te scheiden. Inox en zand zijn twee stoffen die momenteel 
moeilijk te verwijderen zijn. Inox is niet magnetisch, zand blijft 
kleven. Het innovatieproces stopt nooit. 

Finaal wordt het gemalen materiaal gewassen zodat de witte 
stukjes PVC en de gekleurde stukjes PVC makkelijker gescheiden 
kunnen worden. Wit materiaal is namelijk meer waard. De ge -
scheiden fracties worden dan separaat gesmolten en via een 
“extrudor” tot kleine PVC-korreltjes gerecycleerd. Het gerecycleerd 
materiaal wordt op de site gemengd met andere grond- en 
hulpstoffen zodat de finale mengeling dan getransporteerd kan 
worden naar al de Europese sites van Deceuninck waar het 
gebruikt wordt voor de productie van nieuwe profielen. 

PVC heeft lange tijd geen goede naam gehad. Het leek te veel op 
goedkoop plastic. Dit is echter een fout beeld bij de consument. 
Visueel kan je geen onderscheid meer maken tussen een PVC-
raamprofiel en een aluminiumprofiel. PVC is ook het beste 
materiaal voor raam- en deurprofielen als het op duurzaamheid 
aankomt. Het isoleert het best, is 100% recycleerbaar en heeft 
de laagste CO2-voetafdruk. Via slimme marketing, waarvan 
wielersponsoring een belangrijk element is, wil Deceuninck dit 
beeld bij de consument bijstellen. 

De langetermijnvooruitzichten voor het bedrijf zijn goed. Deceuninck 
zit in een groeimarkt. Op wereldniveau is er immers een tekort 
aan woningen, dus zal er nog veel gebouwd moeten worden. 
Oude ramen en deuren worden vervangen om de isolatie te 
verbeteren en om de stookkosten te verlagen. De Europese 
Green Deal zal dit proces nog versnellen.  

We hoorden dat het aandeel op de beurs onder boekwaarde 
noteerde ten tijde van het bezoek. De dagen na het bezoek 
steeg de koers ... Ekonomika heeft impact! We blijven 
economisten natuurlijk. 

Met grote dank aan het management van Deceuninck voor de 
uitstekende organisatie van het bedrijfsbezoek en de boeiende 
presentatie plus rondleiding. 

Christophe Popelier
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De frustrerende déjà vu  
van de competitiviteitscrisis
De huidige crisis zadelt onze economie op met een dubbele handicap op vlak  
van energie en loonkosten. Dit zal op termijn leiden tot minder investeringen, 
minder aanwervingen en minder economische activiteit. Vooral op het vlak van  
de loonkosten dreigt een pijnlijke déjà vu. De uitweg daaruit loopt opnieuw via  
een bijsturing van de indexering, maar allicht moet eerst de economische schade 
oplopen voor dat politiek haalbaar wordt. 

De jongste jaren lijkt onze economie van crisis naar crisis te 
sukkelen, met eerst de coronacrisis en nu de inflatiecrisis.  
Wat economische impact betreft, lijken beide crisissen wel 
elkaars spiegelbeeld. Corona zorgde voor een zware klap voor 
de economische activiteit in de eerste helft van 2020. De activiteit 
viel toen met 15% terug. Mede dankzij de overheids maat -
regelen bleef dat eigenlijk zonder al te veel structurele schade 
aan ons economisch weefsel, waardoor de economie na die 
spectaculaire terugval even spectaculair kon herstellen.  
De huidige inflatiecrisis zal allicht maar een beperkte econo -
mische terugval met zich meebrengen. In haar jongste vooruit -
zichten gaat de Europese Commissie uit van een krimp van de 
Belgische economie met 0,5% in deze crisis. Maar door de 
impact op onze concurrentiepositie dreigt deze crisis onze 
economie wel met belangrijke structurele schade op te zadelen.  
 
VAN INFLATIECRISIS NAAR  
COMPETITIVITEITSCRISIS  

De snelle heropstart van de wereldeconomie na de coronaklap 
zorgde voor knelpunten in de aanvoer van allerlei grondstoffen, 
wat zich vertaalde in spectaculaire prijsstijgingen. Vervolgens 
zorgde de inval in Oekraïne nog voor extra druk op verschillende 
grondstoffenmarkten, en vooral op de Europese gasmarkt. Die 
prijsschokken leidden zowat overal ter wereld tot oplopende 
inflatie. Zo klom de Belgische inflatie in oktober boven 12%, het 
hoogste niveau sinds 1975. De eerste kiemen van een ommekeer 
in die inflatietrend zijn er al. De prijzen van de meeste grondstoffen 
op de internationale markten piekten in de lente van 2022, en 
sindsdien vielen die al duidelijk terug. Het duurt uiteraard een tijd 
voor die daling doorsijpelt in allerlei andere prijzen, maar het meest 
waarschijnlijke scenario wijst op een duidelijke afkoeling van de 
inflatie in 2023. Maar daarmee is de kous niet af. 

Werknemers proberen uiteraard zoveel mogelijk compensatie 
te bekomen voor de inflatie. Anders dan in andere landen 
gebeurt dat in België automatisch via de loonindexering.  
Dat verloopt veel sneller dan in de landen rondom ons waar er 
geen indexering is en de volledige loonstijging onderhandeld 

moet worden. Bij dat soort onderhandelingen wordt meer rekening 
gehouden met de economische omstandigheden, en zeker nu 
grote delen van Europa in recessie gaan, is de kans groot dat 
de looneisen toch wat gematigd worden. Volgens de recentste 
vooruitzichten van de Europese Commissie zullen de loon -
kosten per werknemer in België in 2021-2024 met 21% stijgen. 
Dat is met voorsprong de sterkste stijging in West-Europa.  
Op de tweede plaats in die lijst staat Oostenrijk met een verwachte 
loonstijging van 16% in die periode. In Duitsland, Frankrijk en 
Nederland, onze belangrijkste handelspartners, zou de loon -
stijging in 2021-2024 gemiddeld uitkomen op 13%. 
 
DUBBELE COMPETITIVITEITSKLAP 

Met de spectaculaire stijging van de Europese gasprijzen is 
energie vandaag veel duurder in Europa dan in de VS. De voorbije 
jaren was er al een prijsverschil waar de Europese industrie toch 
nog kon mee leven, maar vandaag is dat verschil zo hoog 
opgelopen dat het een levensgroot probleem wordt voor de 
energie-intensieve industrie in Europa die op de wereldmarkt 
probeert te concurreren. Net daardoor kwam er de voorbije 
maanden al een stroom van berichten van industriële bedrijven 

Lonen stijgen duidelijk sneller in België
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die hun activiteiten tijdelijk stopzetten omdat het met de huidige 
energieprijzen niet rendabel is om te blijven produceren. Als die 
energiehandicap te lang aansleept, dreigen die tijdelijke sluitingen 
permanent te worden. 

In België leggen we daar met de loonhandicap nog een extra 
laag bovenop. Via de automatische loonindexering nemen de 
loon kosten in ons land dit en volgend jaar zo’n 6 tot 10% 
(variatie volgens de specifieke indicator en vooruitzichten) sneller 
toe dan in de buurlanden. Voor bedrijven in een zeer competitieve 
omgeving, die dus de kostenstijging niet kunnen doorrekenen 
in hun verkoopprijzen, wordt dat een probleem. 

BEDREIGING VOOR DE INDUSTRIE 

De energie- en vooral de loonkostenhandicap stellen vandaag 
heel veel bedrijven voor ernstige moeilijkheden. Maar vooral in 
de industrie dreigt deze competitiviteitscrisis voor structurele 
schade te zorgen. De industrie is zeer exportgericht en staat dus 
in belangrijke mate blootgesteld aan internationale concurrentie. 
Daarnaast horen industriële sectoren zoals de chemie, kunststof, 
metalen en machinebouw bij de sectoren met het grootste 
aandeel van energie- en loonkosten in hun omzet. Die combinatie 
maakt hen bij uitstek kwetsbaar voor deze crisis. 

Daarbij wordt al eens vergeten hoe belangrijk de industrie nog 
altijd is binnen onze economie. De industrie is goed voor ‘maar’ 
15% van de totale toegevoegde waarde die in onze economie 
gecreëerd wordt. Maar de sector is wel goed voor de helft van 
de bedrijfsuitgaven voor onderzoek en ontwikkeling en voor 
meer dan de helft van onze export. Daarnaast zijn industriële 
bedrijven gemiddeld 40% productiever dan de rest van de 
economie, en bovendien spelen ze een aantrekkende rol voor 
de productiviteit in andere bedrijven. Op die manier blijven de 
industriële sectoren een cruciale motor voor onze welvaarts creatie.  
 
Door de dubbele concurrentiehandicap is de kans dat bepaalde 
industriële bedrijven vertrekken uit België en/of Europa duidelijk 
toegenomen. Volgens een Voka-enquête van eind oktober 
overweegt één op acht van de Vlaamse industriële bedrijven om 
bepaalde activiteiten naar het buitenland te verplaatsen. Als dat 
soort activiteiten vertrekken, dan komen ze ook niet snel weer 
terug. Zelfs niet als de energieprijzen en de loonhandicap op 
termijn terug ‘normaliseren’. Op die manier dreigt deze crisis 
structurele schade toe te brengen aan onze economie.  

DÉJÀ VU 

De energiecrisis is een lastige situatie waarvoor op korte termijn 
geen makkelijke oplossingen zijn. Om de hogere energieprijzen 
grotendeels te compenseren via allerlei steunmaatregelen heeft 
de Belgische overheid eenvoudigweg het geld niet (dat zou 
trouwens ook economisch geen goed idee zijn). Ingrijpen in de 
prijszetting heeft sowieso enkel zin op Europees niveau, en houdt 
meteen belangrijke risico’s in voor allerlei ongewenste neven -
effecten op langere termijn. De weg uit deze crisis is via veel 
meer inzetten op energie-efficiëntie en een evenwichtigere 
energiemix. Vandaag zijn er al duidelijke signalen dat bedrijven 
daar werk van maken, maar dat zal uiteraard pas op termijn echt 
vruchten afwerpen. Op heel korte termijn moeten we onver mijdelijk 
door een moeilijke en onzekere periode op de energiemarkten. 

De loonkostencrisis lijkt dan weer een pijnlijke déjà vu. De Belgische 
economie heeft dit patroon al een paar keer doorlopen: een externe 
inflatieschok vertaalt zich in een loonkostenhandicap die na 
verloop van tijd voor economische schade zorgt via minder 
investeringen, minder aanwervingen, minder economische groei 
en dus ook minder koopkracht op langere termijn. In het verleden 
werd dan uiteindelijk altijd ingegrepen met een bijsturing van de 
indexering en een periode van loonmatiging om de loon -
handicap terug te dringen. Maar elke keer kwamen die ingrepen 
er pas nadat de economische schade echt voor iedereen duidelijk 
werd, bijvoorbeeld door een aantal grote bedrijfssluitingen. 
 
WACHTEN OP DE ECONOMISCHE SCHADE?  

Het risico is pijnlijk reëel dat we vandaag dezelfde weg opgaan 
als tijdens eerdere competitiviteitscrisissen. Dat de lonen 
duidelijk sneller stijgen dan in de landen rondom ons is vandaag 
al duidelijk. Toch voerden de vakbonden deze herfst actie voor 
nog sterkere loonstijgingen bovenop de indexering. Ook een 
aantal politieke partijen pleiten daarvoor. Geen enkele partij lijkt 
het aan te durven om de moeilijke economische situatie waar 
we ons vandaag in bevinden correct voor te stellen, en de voor 
de hand liggende conclusies daaruit te trekken.    

De kern van de huidige crisis is nochtans vrij eenvoudig.  
Deze inflatie schok is voor ons land een externe schok. De grond -
stoffen en energie waarvan de prijsstijgingen aan de basis liggen 
van de huidige inflatieopstoot kopen wij aan in het buitenland. 
De enige manier om die hogere prijzen te ontlopen, is door die 
grondstoffen en energie niet meer te gebruiken, wat uiteraard 
geen optie is. Dat betekent dat deze inflatieschok sowieso een 
verarming is voor onze economie. Het enige waarover discussie 
kan zijn, is hoe we die verarming opvangen. Via de auto -
matische loonindexering wordt de factuur van deze crisis zo 
goed als volledig doorgeschoven naar de bedrijven. Maar daarmee 
is het probleem niet weg natuurlijk.  

In de meeste andere landen van Europa wordt die factuur veel 
meer gedeeld tussen bedrijven en gezinnen. Ook bij eerdere 
gelijkaardige crisissen bleek dat voor België de enige echte 
uitweg via een indexsprong of gelijkaardige ingrepen. Dat zal 
deze keer niet anders zijn. Maar allicht moeten we ook deze 
   keer wachten tot de economische schade ‘voldoende’ hoog 
oploopt voor dat soort ingrepen politiek haalbaar worden.  

Bart Van Craeynest 
Hoofdeconoom bij Voka en auteur  
van het boek Terug naar de feiten 

Terug oplopende loonhandicap
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Mr Ambassador van de Voorde started by evoking three of what 
he calls the ‘fatal’ dependencies of the European Union and its 
Member States. First, the energy dependency. For a long time, 
Europe thought it had a very successful energy strategy, relying 
on cheap Russian gas. It had long-term contracts at low prices 
and could rely on a stable supply. However, this strategy turned 
out to be risky after all, as we painfully experienced after  
the Russian invasion of Ukraine on 24 February earlier this year.  

A second dependency that has appeared in recent years was 
the economic dependency, mainly on the Chinese market,  
both for the export of our products and for cheap commodities 
and raw materials. But more and more, China revealed itself not 
only as a partner for us, but also a fierce competitor and even 
a systemic rival. 

The third dependency relates to security. “We did rely very much 
on the USA and NATO for our international security. We don’t 
have a strong unified military force in the EU, although the  
EU is working more and more towards a stronger European 
Defence Union.” 

Mr van de Voorde stated that these three dependencies did not 
occur ‘overnight’, since they have been developing over the 
past three decades. But Covid-19 and the recent geopolitical 
developments (in Russia, China, etc.) revealed these dependencies 
very sharply. “It is a fact that these three dependencies have 
reached their limits. We had developed liabilities and vulnerabilities 
to which Europe needs to react, since it has effects in four 
areas: energy supply, external relations, financial issues and 
institutional matters.” 

First, energy supply. Mr Ambassador stated that the very high 
prices of gas are a real menace to the industry in Europe and 
certainly in countries like Germany and Belgium, which have a 
very important chemical cluster. The idea of ‘capping’ the gas 
price at a European level, supported by Belgium, is a good idea 
as such, but not easy to achieve. It is indeed complicated, for 
several reasons. We don’t have much experience with such 
practices, there is the fear of possibly less gas supply 
(expressed by Germany and The Netherlands), there is the fear 
for destabilisation of the gas market, and also what could be 
the consequences for the international system? Meanwhile, 
there is also the proposal of an ‘oil cap’ pushed by the USA, 
mainly so as to be able to lower inflation – and to hurt Russia, 
of course. But at what price level? It could possibly be achieved 
by not insuring oil transport that ships oil above a certain price 
level. Thus, shipping companies need to be involved and 
committed in this policy. 

Second, Mr Ambassador van de Voorde spoke about our 
‘forgotten friends’ in the world. “There are 196 countries in 
the United Nations and ‘only’ 134 voted against the Russian 
invasion in Ukraine, with a lot of abstentions coming from mainly 
African countries. Not everyone thinks like us. That was a 
‘disillusionment’ with Europe. So we have to reset our inter -
national relations. The recent European Union - African Union 
Summit, which took place just before the war, was very 
successful. We have to build on that. Our Indo-Pacific Strategy 
should also be developed more, to show our concern for and 
our interests in that important region.” 

Ekonomika Alumni Brussels had the honour of welcoming Mr Ambassador  
Willem van de Voorde, permanent representative of Belgium to the European 
Union, and thus one of our most influential ambassadors. He was invited to give  
us his opinion about the evolution of the European Union, and whether or not it is 
coming to an historic turning point? This event took place in Brussels at the venue 
of KU Leuven campus Brussels on 14 November 2023.

Is the European Union coming 
to an historic turning point?

Alumni@FEB

Roger Heijens, Willem van de Voorde en Baudoin Velge



“Meanwhile, we should reflect further on the enlargement of the 
EU. Countries such as North Macedonia and Albania should be 
given the opportunity to become a member of the European 
Union. We need to be a strong Union to face the influence of 
the Chinese, the Russians, the Turkish, the Arabs, etc. And what 
status should we give European countries such as Ukraine, 
Moldavia and Georgia?” 

Last but not least, Europe should give more attention to Free 
Trade Agreements (FTAs). With Australia, New Zealand and 
India, these are in preparation. These FTAs will strengthen our 
position in the world. 

Third area: the financial issues. The annual budget of the EU 
is about 186 billion euros and is part of the Multiannual Financial 
Framework (MFF). “This is only 1% of the GDP of the EU countries. 
That is very low compared to the United States, where the federal 
budget is about 20% of American GDP. The NextGenerationEU, 
however, is a creative expansion of the European budget, since 
it implies 750 billion euros over 5 years in gifts and loans to the 
Member States. Europe is stretching its budgetary limits. But 
how far can it go? In the meantime, we should avoid initiatives 
of individual Member States that undermine the internal market. 
So we should be very critical of the German initiative to spend 
200 billion euros on German households and companies 
suffering from the energy crisis. Because that would mean that 
countries ‘with deep pockets’ can do more in favour of their 
citizens and companies than poorer countries can do. This is a 
real challenge to European solidarity.” 

The fourth area concerns the possible institutional changes. 
“Often, I get the question: ‘Is Europe able to decide?’ And indeed, 
we are very democratic, certainly compared to countries like 
Russia and China, and even the United States where the 
President has a lot of power. We in the EU have the European 
Commission, the European Parliament and the Council. All three 
are involved in the decision-making. And for some matters we 
need unanimity, such as for fiscal matters and foreign policy. 
That means that each country actually has a right of veto.  
And for a lot of other matters, a qualified majority is required. 
Can we improve the decision-making in Europe? That is a 
difficult matter. If this requires a review of EU Treaties, it is very 
risky. The final outcome could be even worse. But perhaps the 
idea of ‘bridges’ (the so-called ‘passerelles’) could be helpful. 
This means that some matters could be decided by a qualified 
majority instead of unanimously. If the European Council agrees 
unanimously to change this mode of decision-making, then it 
could improve the efficiency of the decision-making process.” 

Will these changes happen? Mr Ambassador van de Voorde is 
not sure. “And the time isn’t good; there is a war going on in 
Europe. But if the EU wants to remain a ‘big player’ in the world, 
it should be more agile. And it will need a higher budget.  
But we should also beware of too much centralised leadership. 
How will it be executed? What will this mean for democratic 
decision-making in the EU? These are all important questions.” 

Fa Quix 
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Werven in een krappe 
arbeidsmarkt
“De arbeidsmarkt staat in brand. Talent aantrekken wordt alsmaar 
moeilijker en vele vacatures geraken niet meer ingevuld. Hoe komt 
dit? En wat kunnen we eraan doen?” zo leidde professor Marijke 
Verbruggen van de Faculteit Economie en Bedrijfsweten schappen 
(FEB) van de KU Leuven dit HR-seminarie op 24 oktober in.  
Het seminarie werd georganiseerd door de Vakgroep Personeel  
& Organisatie van Ekonomika Alumni. 

Professor Verbruggen legde meteen de hoofdoorzaak bloot van 
de huidige krapte, die ten andere niet alleen in België toeslaat 
maar in zowat de hele westerse wereld. “De krapte op de arbeids -
markt is in de eerste plaats een demografisch gegeven, namelijk 
de veroudering van de bevolking. Er verlaten vandaag meer 
babyboomers de arbeidsmarkt dan er nieuwkomers van 
Generation Z bijkomen. Het gevolg is dat de bevolking op 
actieve leeftijd (20-64 jaar) krimpt.” 

Zij staafde met enkele frappante cijfers de grote spanningen op 
de arbeidsmarkt in Vlaanderen. Zo is het aantal openstaande 
vacatures dit jaar opgelopen tot iets boven de 200.000, en is nog 
nooit zo hoog geweest. “De vacaturegraad bedraagt liefst 5%, 
dat is het aantal vacatures op de totale tewerkstelling. Of anders 
uitgedrukt: 5% van de jobs geraakt niet of zeer moeilijk ingevuld. 
De spanningsindicator is een andere parameter. Die zet het 
aantal werkzoekenden af tegenover het aantal openstaande 
vacatures. Die spanningsindicator is vandaag historisch laag: 
1,8. Dat betekent concreet dat er gemiddeld minder dan 2 
werkzoekenden zijn per vacature. Voor hooggeschoolde jobs 
is die spanningsindicator zelfs maar 1,2. Kortom, we worden 
op de arbeidsmarkt geconfronteerd met een ongeziene krapte.” 

Deze analyse werd verder aangevuld en uitgediept door professor 
Rein De Cooman. “Die krapte zorgt voor zeer veel knelpunt -
beroepen. Top-3 zijn verpleegkundigen, technicus industriële 
installaties en werfleider bouw. Nog tientallen andere knelpunt -
beroepen geraken nauwelijks ingevuld, ook niet na 90 dagen. 
De knelpunten kunnen zowel kwantitatief als kwalitatief van aard 
zijn of veroorzaakt door de arbeidsomstandigheden. Vaak is het 
een combinatie van twee of zelfs alle drie van deze factoren”. 

In ons land is er een fenomeen dat de krapte langs de aanbodzijde 
van de arbeidsmarkt vergroot: de langdurig zieken. “Die groep 
is nu een stuk groter dan de groep van de werkzoekenden.  
En hoe meer langdurig zieken, hoe groter het personeelstekort 
en zo belanden we in een vicieuze cirkel. Er zal moeten gewerkt 

worden zowel langs de aanbodzijde als 
aan de vraagzijde om het onevenwicht 
op de arbeidsmarkt enigszins te 
herstellen”. 

Langs de vraagkant kunnen er verschil -
lende acties ondernomen worden om 
het tekort op te vangen. Professor  
De Cooman duidt er enkele aan, maar 
tijdens het seminarie zal vooral worden 
ingezoomd op de werving van nieuwe 
kandidaten. Andere acties kunnen bv. 
zijn: meer scholing en/of herscholing 
zodat personeel meerdere of nieuwe taken aankan, het presteren 
van overuren waardoor nieuwe aanwervingen kunnen vermeden 
of tenminste beperkt worden, het uitbesteden van werk aan bv. 
onderaannemers of andere gespecialiseerde diensten verstrekkers, 
en in plaats van vast voltijds personeel aan te werven, inzetten 
op parttime of tijdelijk personeel. Tot slot kan job design ook 
helpen om met het bestaande personeel ‘anders’ te gaan 
werken, met betere resultaten. Maar het was dus niet de 
bedoeling om op al deze belangrijke acties in te gaan. Professor 
de Cooman verlegde de aandacht naar diverse pistes in het 
kader van de ‘werving’.  
 

AANTREKKELIJK ALS WERKGEVER 

De eerste piste is deze van de arbeidsomstandigheden. “De aan -
trek kelijkheid van de organisatie als werkgever staat centraal” 
zo stelde zij. “Het vertrekt natuurlijk van de Total Reward,  
de geldelijke én niet-geldelijke voordelen verbonden aan de job.” 
Zij citeerde enkele recente krantenberichten die daar op 
ingingen: “Laptop en internetvergoeding moeten job van leerkracht 
aantrekkelijk(er) maken”, “De koffiemachine kan een kandidaat 
overtuigen”, “Personeel krijgt bewaking mee voor wandeling 
naar station Brussel-Noord” … 

HUMAN RESOURCES

Marijke Verbruggen

Rein De Cooman

Veerle Theys

Johan Claes
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Naast de Total Reward, is ook de Employer Branding niet 
onbelangrijk. De medewerkers het gevoel geven dat ze er toe 
doen, in het Engels heet dat mattering, zal zeker ook een 
verschil maken. Al te vaak krijgen mensen het gevoel dat wat 
ze doen toch weinig of geen verschil uitmaakt. Dat creëert  
de omstandigheden van quiet quitting, waarbij medewerkers 
niet het maximum geven, maar net het minimum. Dat is noch 
in het voordeel van het individu noch van de organisatie.  

Een derde manier om de arbeidsomstandigheden te verbeteren 
kan men bereiken met job (re)design. Prof. De Cooman gaf het 
voorbeeld van de verpleegster die teveel neventaken op zich 
moet nemen en daardoor overbelast dreigt te geraken en boven -
dien haar essentiële zorgtaken niet meer naar behoren zou 
kunnen vervullen. Dat probeert het ZNA-ziekenhuis bv. op te 
lossen met 100 ‘zorgbuddies’: zij kunnen niet-verpleegkundige 
taken overnemen. De job wordt aldus geredesigned.   
 

WELKE WERVINGSKANALEN? 

De tweede piste focust op werving- en selectieprocedures.  
Er wordt gewezen op het belang van de keuze van de wervings -
kanalen. Kijkt men wel voldoende naar de mogelijkheden 
intern? En wanneer men dan kiest voor externe aanwerving, 
weegt men dan wel de informele versus de formele kanalen 
tegen elkaar af? Prof De Cooman: “Informele kanalen werken 
doorgaans beter en zijn zeker kostenefficiënter. Organisaties die 
een goed imago hebben opgebouwd – Employer Branding – 
trekken ook veel meer spontane sollicitaties aan waar men uit 
kan putten.” 

Zij wijst ook nog op een ander punt: de functievereisten ‘We zijn 
allemaal op zoek naar de witte raaf, maar zijn we soms niet te 
veeleisend? Misschien voldoet een kandidaat vandaag niet aan 
de vereisten, maar zit het potentieel er wel in? Zij stelde daarbij 
enkele belangrijke vragen: “Moet een nieuwe werknemer in 
staat zijn om de taken onmiddellijk te kunnen uitvoeren?  
Hoe cruciaal is het dat de taak foutloos wordt uitgevoerd?  
En hoe zouden minder sterke werknemers toch ook volwaardig 
ingeschakeld kunnen worden?”. 
 

BREED REKRUTEREN 

Allemaal goed en wel… maar u heeft nú nieuwe medewerkers 
nodig. In piste 3 ging professor De Cooman nader in op de 
problematiek van onvoldoende kandidaten voor een vacature. 
Wat nu gedaan? Eerst de cijfers. “Op 100 mensen in Vlaanderen 
zijn er 76 aan het werk (waarvan 18 onvrijwillig deeltijds),  
2 werkloos en 22 beroepsinactief.” Gaan bedrijven wel voldoende 
‘breed’ op de arbeidsmarkt rekruteren? Kunnen geen nieuwe 
doelgroepen worden aangesproken? Wat met diversiteit? Er zijn 
immers groepen die een te lage participatie op de arbeidsmarkt 
vertonen, bv. mensen met een andere etnische oorsprong. 
Worden die voldoende bereikt?  

Dit sloot naadloos aan bij piste 4 die inging op de bewering  
‘We vinden geen geschikte kandidaten? Die bewering pareerde 
prof. De Cooman met de volgende vragen: “Wat is geschikt? 
Geschikt voor wat? Wanneer geschikt? Elk talent telt, daar moeten 
we nu bij deze arbeidsmarktkrapte van uit gaan. Een belangrijk 
element hierin is een goed ‘retentie’-beleid: ervoor zorgen dat 
je medewerkers on board blijven. Maar dat begint al bij de 
onboarding van nieuwe medewerkers, dus vanaf de start.  
Het heeft geen zin om de voordeur wijd open te zetten voor 

nieuw talent wanneer de achterdeur open staat. Dat moet 
gepaard gaan met een actief ontwikkelingsbeleid en job crafting.” 

“Organisaties besteden 50 keer meer aan het vinden van een 
kandidaat dan aan het opleiden van een werknemer. Werving 
en selectie moet u dus zien als de start van een ontwik kelings -
traject”, aldus professor Rein De Cooman. “Voor welke job is 
deze kandidaat geschikt?” is een beter op de huidige situatie 
gealigneerde vraag dan “Is deze kandidaat geschikt voor de job?”.  

Daarna kwam er nog een praktijkvoorbeeld, gebracht door 
Johan Claes, Employer Branding & Sourcing manager bij de 
Brusselse vervoersmaatschappij STIB-MIVB, zie kaderstukje.   

Veerle Theys (voorzitter Ekonomika Alumni Vakgroep Mens en 
Organisatie en consultant veranderingsprocessen), besloot dit 
geslaagde seminarie met de mededeling dat er dit academiejaar 
nog 2 HR-seminaries van de Vakgroep gepland zijn (o.v.): op 
14 maart over ‘Burnout’ en op 29 juni over ‘Duurzame loop -
baan’. Telkens wordt het thema ingeleid door een academicus 
met aansluitend een bedrijfscase. 

Fa Quix 

DE REKRUTERING BIJ VERVOERS -
MAATSCHAPPIJ STIB-MIVB 

Johan Claes, Employer Branding & Sourcing manager bij  
de Brusselse vervoersmaatschappij STIB-MIVB, tevens  
de grootste werkgever in Brussel, weet van aanpakken. 
Maar hij geeft ook toe dat rekruteren vandaag heel moeilijk 
is. “De kandidaat heeft voor 100% de macht. Het is nu een 
beetje zoals in de jaren zestig van vorige eeuw voor de 
jongeren: ze hebben de jobs maar uit te kiezen. En de regels 
van de arbeidsmarkt vandaag zijn: 100% competitie,  
100% transparantie (vooral via de sociale media), en alles is 
100% perceptie: wat de kandidaat denkt is de waarheid, 
ook al denk jijzelf dat hij/zij het verkeerd ziet.” 
“Dus is een sollicitatiegesprek eerder een verkoopgesprek 
geworden, waar de werkgever de job die hij in de aan bieding 
heeft probeert aan te prijzen, Employer Value Proposition. 
Maar toch één gouden stelregel: blijf consequent, én herken -
 baar in uw rekruterings campagnes. Employer branding op 
het getouw zetten vergt echter een nauw keurige voor -
bereiding en een strategie. En het duurt toch al gauw 2 à  
3 jaar om enig succes te kennen.” 
Over de motieven waarom sollicitanten voo een job kiezen 
mogen we ons ook niet vergissen. Die zijn eigenlijk de 
voorbije decennia weinig gewijzigd. “Bovenaan blijft ‘het 
loon’ (en de loonvoordelen) onbetwist de nummer één van 
de redenen waarom jongeren voor een bepaalde job kiezen. 
Dat is een evergreen. Maar ‘werksfeer’ komt sterk opzetten, 
naast ‘werkzekerheid’ en de ‘balans werk/privé’ die ook in 
belang is toegenomen. De top-5 wordt vervolledigd met  
de ‘locatie’ van het bedrijf: men wil lange verplaatsingen naar 
en van het werk steeds meer vermijden, en zichzelf fileleed 
besparen.”  
En duurzaamheid? Vinden jongeren het belangrijk dat een 
organisatie waar ze gaan solliciteren ‘duurzaam’ is? “Het 
staat in elk geval niet hoog in de verlanglijstjes, al zal dat bij 
sommigen wel een rol spelen, maar zeker niet voor iedereen. 
Wat wel opkomt is de vraag of thuiswerk mogelijk is.” 
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EEN LASTIG TRI-LEMMA 

Dat inzicht kwam naar boven tijdens een recente belevingstrip 
naar Kopenhagen waar we andermaal konden kennismaken 
met de fundamenten van het zogenaamd Scandinavisch model. 
Dat model is niet zaligmakend maar toont aan dat het terug -
dringen van de ongelijkheid een kostprijs heeft in termen  
van zowel het overheidsbeslag als de tewerkstellingsgraad.  
Wat daarbij als ‘optimaal’ geldt, hangt uiteraard af van maat -
schap pelijke keuzes waarbij we mogen veronderstellen dat een 
democratische bestel het arbeidsmarktbeleid krijgt waarvoor 
het heeft gekozen. 
 
Om dit te illustreren, werden in de tabel hieronder landen gerang -
schikt volgens de graad van ongelijkheid (Gini-coëfficiënt),  
het overheidsbeslag (in procent bbp) en de tewerkstellingsgraad 
(in procent bevolking op actieve leeftijd). Om het effect van de 
coronacrisis uit te sluiten, werd gewerkt met data van het jaar 
2019. De rangschikking veronderstelt impliciet dat een 
samen leving streeft naar een zo laag mogelijke ongelijkheid 
alsook overheidsbeslag in combinatie met een zo hoog 
mogelijke tewerkstellingsgraad. 

Blijkbaar is het moeilijk om als individueel land ‘optimaal’ te 
scoren op alle drie de criteria tegelijk. Het tri-lemma laat zich 
niet oplossen. Een blik op de eerste twee kolommen leert om 
te beginnen dat een lage Gini-coëfficiënt (= lagere ongelijkheid) 
gepaard gaat met een hoger overheidsbeslag. Geen enkel land 
staat drie keer in de top 5. Duitsland en Oostenrijk (in groene 
kleur) zitten daar systematisch net op of onder. België (rood) 
daalt van links naar rechts op de ladder af terwijl Nederland 
(oranje) de omgekeerde beweging maakt. Daarmee staat België 
geboekstaafd als een land met een lage ongelijkheid, een 
hoog overheidsbeslag en een lage tewerkstellingsgraad.  
 
Ander opvallend gegeven, ook voor Scandinavische landen 
(blauw), is een hoog overheidsbeslag onvermijdelijk om de 
ongelijkheid terug te dringen. Japan, het VK en de VS zijn het 
spiegelbeeld. De prestaties van deze drie landen inzake 
tewerkstellingsgraad zijn verdeeld al hebben de VS nog steeds 
een relatief hoge tewerkstellingsgraad in vergelijking met België 
en Frankrijk (licht blauw). Onze zuiderburen scoren op geen 
enkel criterium goed en doen enkel beter dan Zuid-Europese 
landen die we omwille van de leesbaarheid niet in de tabel 
hebben opgenomen. 

We dromen vaak van optimaal beleid maar ook op het vlak van arbeidsmarktbeleid 
moeten er voortdurend keuzes worden gemaakt tussen conflicterende doel stellingen. 
Meer bepaald is er een spanningsveld tussen ongelijkheid, overheidsbeslag en 
tewerkstellingsgraad.

Optimaal arbeids -
marktbeleid is een 
maatschappelijke keuze

Een lastig tri-lemma: ongelijkheid, overheidsbeslag en tewerkstellingsgraad

                                               Gini-coëfficiënt                                                       Overheidsbeslag                                                     Tewerkstellingsgraad 

              Noorwegen                 0,261                                             VS                   31,8                                   Nederland                    79,7 
                      België                 0,262                                        Japan                   34,6                                         Japan                    78,1  
            Denemarken                 0,263                                             UK                   37,6                                      Zweden                    76,6 
                    Finland                 0,269                                 Nederland                   43,4                                               VK                    76,2 
                Oostenrijk                 0,274                                   Duistland                   46,0                                    Duitsland                    75,7 
                   Zweden                 0,278                                  Oostenrijk                   49,0                                 Noorwegen                    75,3 
                 Duitsland                 0,289                                        België                   49,3                               Denemarken                    75,0 
                  Frankrijk                 0,292                                     Zweden                   49,4                                   Oostenrijk                    73,5 
                Nederland                 0,296                                    Frankrijk                   51,7                                        Finland                    72,0 
                      Japan                 0,334                                      Finland                   52,0                                               VS                    71,4 
                           VK                 0,366                             Denemarken                   53,4                                     Frankrijk                    66,4 
                           VS                 0,395                                Noorwegen                   58,1                                         België                    65,3
Bron: OESO-data
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DIEPERLIGGENDE LESSEN  

De realiteit is er aldus één van harde keuzes tussen conflic -
terende doelstellingen. Feitelijk schuilen er achter de tabel 
enkele dieperliggende lessen. De ongelijkheid terugdringen, 
vergt middelen voor herverdeling. Maar, te veel gelijkheid heeft 
een prijs in termen van tewerkstellingsgraad (cf. Frankrijk en 
België). Soms is een beetje meer ongelijkheid nodig om 
mensen aan te zetten tot werken. Dat kan door een grotere 
loon spanning te creëren zodat (meer) werken lonend wordt 
maar ook door het verschil tussen werken en inactiviteit groter 
te maken (cf. werkloosheidsvallen).  
 
De realiteit gebiedt ons te zeggen dat te weinig herverdeling 
ook een prijs heeft in termen van werkgelegenheidsgraad 
(VS). Herverdeling is niet alleen nuttig om ongelijkheid te 
bestrijden maar ook met het oog op activering en vorming.  
Aan levenslang leren en kwaliteitsvol onderwijs hangt een 
prijskaartje. Zo ook is een adequate gezondheidzorg nodig om 
de productiviteit van mensen op peil te houden.  
 

SCANDINAVISCHE LESSEN 

Ook de Scandinavische lessen zijn subtiel. In de jaren zeventig 
was de loongelijkheid in Zweden dermate extreem geworden 
dat de (economische) noodzaak om te studeren bijna volledig 
was verdwenen. De waarde van een diploma was op de arbeids -
markt te beperkt geworden. Sindsdien heeft men de ongelijkheid 
opnieuw laten oplopen en zelfs tot voorbij het niveau van 
Oostenrijk. Die ongelijkheid was nodig om een motivatie-
spanningsveld te creëren. Zweden heeft nu zelfs de hoogste 
werkgelegenheidsgraad in Scandinavië.  
 
Een ander voorbeeld is Denemarken. Dit land weet een groot 
deel van haar overheidsbeslag te gebruiken in functie van een 
activerende tewerkstellingscreatie. Het maakt immers een verschil 
of men overheidsbeslag gebruikt voor passieve uitkeringen dan 
wel om mensen te activeren, bijvoorbeeld door het ver schaffen 
van degelijk onderwijs maar ook navorming en herscholing. 
Directe jobcreatie kan best beperkt worden tot jobs die een 

onderdeel vormen van een re-integratietraject gericht op duur -
zame tewerkstelling en doorstroming naar de reguliere sector. 
Dus niet voor het oppoetsen van de werkgelegenheids cijfers en 
het creëren van een bureaucratie.  
 
Dat laatste gebeurt te vaak in Wallonië dat voor een groot stuk 
verantwoordelijk is voor het slechte tewerkstellingscijfer voor 
België. Vlaanderen doet het met een tewerkstellingsgraad van 
70,3% een stuk beter maar het verschil met Denemarken (75%) 
blijft aanzienlijk. Dat blijkt ook uit de inactiviteitsgraad. Een kwart 
van de Vlamingen op arbeidsleeftijd, zijnde 848.000 inactieven, 
werkt niet en zoekt geen werk. Mochten we het inactivi teits -
deficit met Denemarken willen wegwerken dan moeten er 
in Vlaanderen 200.000 mensen extra aan het werk.  
 

GEEN CHERRY-PICKING 

Geen enkele regio of staat kan aldus de kersen uit de taart 
pikken. Het is iets wat tal van excellenties nochtans proberen 
te doen wanneer ze terugkeren van studiereizen naar het hoge 
noorden waar ze denken het noorderlicht te hebben gezien.  
Het tri-lemma enigszins omzeilen kan enkel mits er hoge 
overheidsuitgaven worden gedaan, de herverdeling is gericht 
op activering in combinatie met een beperking van werkloos -
heidsuitkeringen in de tijd én er permanent wordt afgestemd 
tussen onderwijs en bedrijfsleven. Het is een en-en-verhaal.  
 
Wat in Scandinavische landen ook opvalt, is de samenwerking 
over de grenzen heen. Niet enkel tussen overheid en bedrijfsleven 
maar ook in de politiek, zelfs over meerdere legislaturen. De beste 
fietsstad van de wereld word je enkel met een lang volgehouden 
beleid op basis van een breed gedragen visie. Dat is overigens 
de enige manier waarop burgers vertrouwen kunnen krijgen in 
hun overheid. Want ook daar schuilt een les. Niet toevallig staan 
Scandinavische landen aan de top voor de kwaliteit van het 
beleid. Internationaal vergelijkend onderzoek wijst in dat verband 
op een probleem met de mate waarin onze eigen overheden 
(niet) in staat zijn tot het formuleren en implementeren van een 
effectief beleid.  

Geert Janssens, Hoofdeconoom ETION 
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Voorafgaand aan het Wereldkampioenschap voetbal in Qatar 
(20 november - 18 december 2022) organiseerde Ekonomika 
een debat rond de vraag of het wel had moeten plaats vinden, 
gezien de schending van de arbeidsrechten van vele 
duizenden migranten die er de prestigieuze stadions uit het 
woestijnzand gestampt hebben. Meer in het algemeen werd 
een discussie gewijd aan ‘Voetbal en geld’ in Aula Pieter  
de Somer op 16 november 2022 in Leuven.

Het debat werd vakkundig geleid door VRT-sportjournalist 
Ruben Van Gucht die een mooi panel voorgeschoven kreeg: 
Lorin Parys (CEO Pro League), voetbalster Tessa Wullaert (Red 
Flames), Lieve Verboven (Directeur International Labour Organisation 
ILO Benelux) en Wim Lagae (Professor Sportmarketing KU Leuven). 

‘Aan de stadions en de infrastructuur die het voetbaltornooi in 
Qatar mogelijk maken, werkten de voorbije jaren duizenden 
arbeidsmigranten uit India, Pakistan, Nepal, Bangladesh en  
Sri Lanka in erbarmelijke omstandigheden. 6.500 migranten 
kwamen om het leven, meldde de Britse krant The Guardian 
vorig jaar op basis van overheidsbronnen’. Dit stond de dag van 
dit ‘Business to University’-debat te lezen in de krant De Tijd. 

Moderator Ruben Van Gucht stelde dan maar meteen de vraag 
aan Lieve Verboven van het ILO of deze informatie klopte.  
“Ja zeker, de arbeidsomstandigheden bij de bouw van de stadions 
waren erbarmelijk, de veiligheid was niet in orde, de loon -
afspraken werden niet of onvoldoende gerespecteerd, en ook 
de mensenrechten in het algemeen werden er geschonden.  
De arbeidsmigranten zaten eigenlijk vast in een vorm van dwang -
arbeid. Zij moesten hun paspoort inleveren bij hun ‘sponsor’-
werkgever, en konden dus niet meer zomaar opnieuw vrij het 
land verlaten. Zij waren volledig afhankelijk van hun werkgever.”  

Lorin Parys van de Pro League bevestigde dit allemaal en vindt 
het terecht dat we daar met de Rode Duivels een statement 
over maken. Maar hij wees er tegelijk fijntjes op dat we als land 
soms ook wat opportunistisch zijn. Vandaag is Qatar één van 
onze grootste gasleveranciers, en met de oorlog in Oekraïne in 
het achterhoofd zal men officieel toch niet te hard tegen Qatar 
roepen. Parys wees er ook op dat net door de internationale 

aandacht voor de wantoestanden de arbeidsomstandigheden 
in Qatar verbeterd zijn.  

Lieve Verboven (ILO) bevestigde dit. En het ILO heeft daar een 
rol in gespeeld. “Er zijn klachten bij ons binnengekomen. En die 
werden door onafhankelijke experts onderzocht. Als gevolg 
hiervan wilde Qatar investeren in betere arbeidsomstandigheden. 
Zo werd het Qatar-systeem van dwangarbeid afgeschaft,  
werd een minimumloon ingevoerd en werd de veiligheid en 
gezondheid op de werkvloer serieus aangepakt. En dat in een 
recordtijd van amper enkele jaren. Dat is snel wanneer u weet 
dat in ons land wijzigingen aan het arbeidsrecht soms jaren 
kunnen aanslepen. Maar wetgeving is één zaak, handhaving 
een andere.” En daar werd door de moderator toch een vraag -
teken bij geplaatst: wordt dit allemaal wel goed gecontroleerd 
en effectief toegepast?  

Lieve Verboven en sporteconoom Wim Lagae waren eerder 
optimistisch, en waren van mening dat Qatar er baat bij heeft 
om dit te doen, al wilden ze ook niet naïef zijn. Verboven: “Wat 
zal er gebeuren eens de spotlights van het WK gedoofd zullen 
zijn?. Maar anderzijds heeft Qatar zich ingeschreven in een 
perspectief richting 2030. En het besef is gegroeid dat betere 
arbeidsvoorwaarden ook betere werkprestaties en -kwaliteit 
betekenen.” Lagae: “Qatar gebruikt sport al lang als speerpunt 
in zijn internationaal beleid, als een soort van soft power. Dat is 
al een tijdje aan de gang, herinner u het WK Wielrennen in Doha 
(2016), en dat zal ook in de toekomst nog zo zijn.” 

Dat bracht Ruben Van Gucht tot de vraag of ook alle andere 
landen in de wereldvoetbalbond Fifa dit probleem van mensen -
rechten zien zoals wij? Lorin Parys: “Binnen de Fifa, die meer 

STUDENTEN

22

Wereldkampioen -
schap in Qatar: 
Football or Money?
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dan 200 voetbalverenigingen uit alle continenten telt, is de ethiek 
erg verschillend. Wij bekijken dit altijd door onze westerse bril, 
en dat is logisch, maar sommigen zien een ‘enveloppe onder 
de tafel’ nog steeds als een ‘normaal gebruik’, omdat dit schering 
en inslag is in hun land. Wij vinden dat afgrijselijk, maar voor 
sommigen is corruptie zeer aanvaardbaar. Vandaar dat er bij 
ons terecht vraagtekens werden geplaatst over hoe het WK aan 
Qatar is toegewezen. Maar men probeert daar in de Fifa gelukkig 
toch tegenin te gaan.” 

Hoeveel kost dit WK Voetbal nu aan Qatar, vroeg Van Gucht? 
Wim Lagae: “Zowat 200 miljard euro voor de infrastructuur.  
Dat is voor ons veel geld, maar niet voor de olie- en gasstaat 
Qatar. De inkomsten uit hun energiebronnen, zeker in deze 
tijden van hoge energieprijzen, leveren hen veel geld op.  
Zij rekenen ook niet in termen van ‘return on investment’ in 
economische zin, maar in ‘return on impact’. Zij willen hun 
impact in het Midden-Oosten en vooral in de wereld verhogen. 
Het zal niet meer zo gemakkelijk zijn om het land voor 4 jaar te 
isoleren in de regio zoals in het recente verleden gebeurd is.”  
Al kan ook het tegenovergestelde worden gesteld: aan dit WK 
zal altijd ‘bloed blijven kleven’, en dat zal ook in de toekomst 
het imago van het land blijven besmeuren, zeker bij een deel 
van de publieke opinie in het Westen. 

En wat brengt het WK op voor de internationale voetbalbond 
Fifa zelf? Wim Lagae: “Zes miljard euro, ongeveer. Het prijzen -
geld voor de deelnemende landen bedraagt 440 miljoen euro. 
Het WK Voetbal is samen met de Olympische Spelen het meest 
lucratieve sportevenement in de wereld. En ook de Fifa wordt 
er niet armer van: het zal zo’n zes miljard aan inkomsten genereren, 
voornamelijk uit mediarechten.”  

“Geld wordt dus steeds belangrijker in de voetbalwereld, zeker 
in het mannenvoetbal, maar geldt dat ook voor het vrouwen -
voetbal?” vroeg Ruben aan Tessa Wullaert? “Geld wint inderdaad 
aan belang, ook in het vrouwenvoetbal. En dat is een goede 

zaak, zeker voor ons, speelsters. Dat geeft ons meer mogelijk -
heden, zowel individueel als als team. Er is op 10 jaar tijd veel 
veranderd in het vrouwenvoetbal, en meestal ten goede.” Al is 
er nog een groot verschil tussen de meestverdienende mannelijke 
voetballer (blijkbaar Mbappé met 129 miljoen euro per jaar) 
tegen over de best verdienende vrouwelijke voetballer (blijkbaar 
Samantha Kerr die in Chelsea speelt, jaarinkomen van circa 
650.000 euro); dus een verhouding van ongeveer 1 tot 200. Een 
vermetele student probeerde het bedrag van Tessa’s inkomen te 
ontfutselen, maar kreeg alleen maar een innemende glimlach 
als antwoord.  

Zo ook lag het prijzengeld van het jongste WK voor vrouwen 
met 30 miljoen euro substantieel lager dan de 440 miljoen die 
het WK in Qatar uitdeelt. Wim Lagae: “Uiteraard speelt ook hier 
het economische principe van vraag en aanbod. Maar vrouwen -
voetbal zit echt in de lift, met vaak zeer aantrekkelijke matchen. 
Natuurlijk is er nog een grote inhaalbeweging nodig. Maar slimme 
sponsors spelen daar nu al op in. We kunnen het vrouwen -
voetbal als een ‘ondergewaardeerd aandeel’ beschouwen.  
Wie er nu op inzet betaalt relatief weinig en behaalt een hoog 
rendement. In het wielrennen zien we dat al. SD Worx is nu  
één van de grootste wielersponsors in het vrouwenwielrennen 
geworden. Die hebben dat slim bekeken.” Lorin Parys beaamt 
dit en meldde dat ook de Pro League werk maakt van meer 
visibiliteit van het vrouwenvoetbal. Elke speeldag wordt er nu 
op tv ook een vrouwenwedstrijd uitgezonden. Tessa Wullaert 
apprecieert ten zeerste de grotere aandacht die het vrouwen -
voetbal in de media krijgt. 

En wie wordt er nu wereldkampioen in Qatar? Wanneer u dit 
leest, weet u het antwoord natuurlijk al lang. De meeste stemmen 
kreeg Argentinië, maar ook Brazilië, Frankrijk, Portugal en 
Nederland werden meermaals genoemd ... en zelfs onze Rode 
Duivels, maar niet fanatiek. Benieuwd wie er gelijk heeft gekregen.  

Fa Quix
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Het is hommeles in de beleggingswereld. De zoektocht naar 
een inflatiebestendig beleggingsproduct kreeg de voorbije 
maanden wederom een knauw. De toegenomen vrees voor een 
recessie deed de aandelenkoersen zakken. Sterk oplopende 
lange termijnrentes doen dan weer de obligatiemarkten pijn. 
De lage rente op een spaar boekje in combinatie met de nog 
steeds oplopende inflatie maakt ook dit product tot een 
verlieslatende optie. Beleggers moeten dus op zoek naar 
alternatieven. Op woensdag 19 oktober 2022 verkende 
Ekonomika Alumni Antwerpen de optie vastgoed. Voor dit 
onderwerp werden we uitgenodigd in het fonkelnieuwe 
auditorium van Royal Antwerp Football Club.

Ter inleiding vergeleek professor Nico Dewaelheyns, campus -
decaan van de Faculteit Economie en Bedrijfswetenschappen 
te Antwerpen, het rendement van vastgoed met de overige 
hierboven genoemde beleggingen. Zo bleek dat in de voorbije 
30 jaar (tot en met 2021) het rendement op vastgoed, inclusief 
huuropbrengsten hoger lag dan zowel aandelen, goud, overheids -
obligaties en de klassieke spaarrekening. De voorbije 10 jaar 
moest vastgoed echter de duimen leggen voor aandelen. In beide 
gevallen bleek beursgenoteerd vastgoed steeds de grote 
rendements winnaar. We moeten er wel bij vertellen dat vastgoed -
aandelen in 2022 een serieuze koersdreun te verwerken kregen. 

Daarna volgde een panelgesprek waarin naast Nico Dewaelheyns, 
ook Philip Neyt (Bestuurder bij Ghelamco België), Cedric 
Vanhencxthoven (Vastgoedmakelaar bij Heylen Vastgoed) en 
Bart van Opstal (woordvoerder Notaris.be) plaatsnamen.  
Het debat werd in goede banen geleid door Patrick Luysterman, 
bestuurslid bij Ekonomika Alumni Antwerpen en ex-journalist bij 
De Tijd. De laatste twee vernoemden konden die avond ook 
pronken met hun net verschenen boek: “Een huis kopen zou 
niet moeilijk mogen zijn”. 

Daarnaast kreeg ook het publiek zijn zeg. Met behulp van de 
smartphone kon het publiek zijn mening delen over de evolutie 
van de prijzen, het uitstellen van een aankoop en of Antwerp al 
dan niet herfstkampioen zou worden in het voetbal. 

Hoe koffiedik kijken het ook is in het huidige economische en 
geopolitieke klimaat, toch probeerden de panelleden een 
prognose te maken over de evolutie van de vastgoedprijzen. 
Afgaande op wat de banken voorspellen, zouden we reeds 
volgend jaar de eerste prijsdalingen moeten zien. Voor de 
middellange termijn (2022-2026) gaven de banken een verdeeld 

beeld. Het panel vermoedde dat enkel de prijzen van woningen 
waar een grondige renovatie aan de orde is een mogelijke prijs -
daling zou mogen verwachten. Dit is niet verrassend gezien de 
sterke successen dit segment de voorbije jaren gekend heeft. 

Het volgende heikel punt was de stijgende rente. Dalende 
vastgoedprijzen als gevolg hiervan lijken vanzelfsprekend. België 
kende in het verleden slechts twee periodes van (licht) dalende 
prijzen: in 2008 en het begin van de jaren ’80. Een rentestijging 
van 1% naar 3% betekent wel een relevante daling in het 
mogelijks te lenen bedrag. Als dit feit een vermindering in de 
vraag zou veroorzaken zou dit ook een dalend effect op de 
prijzen kunnen hebben. 

Ook de impact van nieuwe overheidsmaatregelen werd besproken. 
Het panel toonde zich tevreden met de niet-afschaffing van het 
verlaagd btw-tarief op afbraak en wederopbouw, zoals eerst 
even door de federale regering was aangekondigd. Dat zou 
naar verwachting een bijzonder negatieve impact op de bouw- 
en vastgoedmarkt hebben gehad. 

De avond werd afgesloten met de vraag of het zinvol was om 
te wachten met de aankoop van een gezinswoning. Het publiek 
antwoordde alvast met een grote meerderheid “Neen”! Stijgende 
rentevoeten lijken een aankoop te versnellen. Potentiële kopers 
willen voor de regen binnen zijn ... 

Als u denkt aan de aankoop van vastgoed als gezins -
woning of investering kan u zich zeker 
goed voorbereiden met het nieuwe boek 
“Een huis kopen zou niet moeilijk mogen 
zijn” van Bart van Opstal en Patrick 
Luysterman.

Jef Van Riel

ANTWERPEN

Is een woning (nog)  
een goede investering?
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INTERVIEW MET PROFESSOR DR. CYNTHIA VAN HULLE, 
NAAR AANLEIDING VAN HAAR EMERITAAT 

‘Vandaag zijn studenten 
partners waarmee je  
in gesprek gaat’ 

STOND HET IN DE STERREN GESCHREVEN DAT U EEN 

ACADEMISCHE CARRIÈRE ZOU HEBBEN? 

Cynthia Van Hulle: Nee, mijn vader was directeur van een lagere 
school en het was de grote ambitie van mijn ouders dat ik ook 
onderwijzeres zou worden. Het was in die tijd niet de gewoonte 
dat meisjes lang studeerden – toch niet in mijn omgeving.  
Ik was pas zestien toen ik de Normaalschool af had en moest 
nog een jaar studeren om onderwijzeres te worden. Mijn ouders 
vonden zestien te jong om naar de universiteit te gaan. Bovendien 
hadden ze veel vooroordelen over de unief omdat ze alleen 
maar schrikverhalen hadden gehoord: jongens die de weg 
kwijtraakten, niet slaagden, enzovoort. Maar ik zette mijn voet 
stijf en zei ‘Ik wil naar de universiteit’, en ik heb het erdoor gekregen. 
 
EN HOE HEB JE DESTIJDS JOUW KEUZE GEMAAKT? 

Cynthia Van Hulle: Toen bestond nog niet de gewoonte, zoals 
nu, om abituriënten informatie te verschaffen over verder studeren. 
Je moest dergelijke informatie op eigen initiatief verzamelen.  
Ik herinner me dat ik in het naburige treinstation van Sint-Niklaas, 

waar telefoonboeken beschikbaar waren met alle telefoonzones 
van het land, de adressen en telefoonnummers van de universiteiten 
ben gaan opzoeken. Op een bepaald ogenblik lag er een envelop 
in de bus met een vuurrood boekje met blinkende kaft van de 
Vlaamse Economische Hogeschool (Vlekho). In de brochure 
stond onder meer dat de taalvakken werden gegeven aan kleine 
groepjes van 30 studenten. Mijn moeder heeft zich daarop 
vastgepind en gezegd: ‘Groepjes van 30 studenten? Het is dat 
of niks!’ Voor mij was dat prima: ik had het programma bekeken 
en het interesseerde me ook echt. Bij de inschrijvingen hoorden 
mijn ouders en ikzelf dat maar 25 percent van de eerstejaars 
slaagde. Mijn moeder had het inschrijvingsgeld al op tafel gelegd 
maar begon te twijfelen. Ik voelde: als we nu naar buiten stappen 
en ik ben niet ingeschreven, is het gedaan. Ik trok mijn stoute 
schoenen aan en zei: ‘Waarom zou ik niet tot die 25% kunnen 
behoren?’ En mijn moeder durfde haar geld niet meer terug te 
nemen (lacht). 
 
VLEKHO, ZEGT U, HOE BENT U DAN UITEINDELIJK OP  
DE KU LEUVEN TERECHTGEKOMEN? 
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Professor dr. Cynthia Van Hulle is de eerste vrouw die  
het aan de Faculteit Economie en Bedrijfswetenschappen 
tot gewoon hoogleraar heeft gebracht. Hoe dan ook geen 
sinecure. En al zeker niet in de academische context van  
de jaren 1970, waar mannelijke academici de plak zwaaiden 
en vrouwelijke professoren weinig in beeld kwamen. 
Professor Van Hulle heeft al die jaren niet alleen stevig 
stand gehouden, maar ook een voortreffelijk parcours 
afgelegd: voor de aula, als onder  zoeker, publicist, als weten -
schappelijk dienstverlener binnen de Faculteit en de laatste 
jaren als coördinator van het ‘Postgraduaat in het Financie -
wezen’ en programma verant woordelijke van de ‘Master in de Economie, het Recht en 
de Bedrijfskunde’. Haar emeritaat leek ons een mooie gelegenheid om terug te blikken.



Cynthia Van Hulle: Op Vlekho gaven heel wat professoren van 
onze Faculteit les. Ik heb dus al mijn belangrijke basisvakken 
gekregen van professoren van de KU Leuven. Het programma 
werd zo een mooie combinatie van praktijk- en theorielessen. 
Maar het meeste heb ik toch overgehouden van de professoren 
van de KU Leuven, omwille van de academische aanpak die je 
een manier van denken bijbrengt die je kunt blijven gebruiken. 
 
Het was de professoren van Leuven niet ontgaan dat ik enorm 
hoge cijfers behaalde. Verschillende profs hebben mij dan ook 
aangeboden om assistent te worden en te doctoreren. Ik wist 
niet wat dat was, assistent. Het was ook de eerste keer dat ik 
over doctoreren hoorde. Maar ik was pas twintig toen ik 
afstudeerde en dacht ‘Waarom niet? Ik heb nog alle tijd.’ En zo 
ben ik op de KU Leuven beland. 
 
EN DAN BENT U UITEINDELIJK ALS EERSTE VROUW 

PROFESSOR AAN DE FEB GEWORDEN. HOE WAS DAT IN EEN 

TIJD WAAR VOORAL MANNEN HET VOOR HET ZEGGEN HADDEN? 

Cynthia Van Hulle: Om assistent en doctoraal student te worden, 
moest je toen systematisch grote of grootste onderscheiding 
hebben behaald. Van deze studenten eindigde misschien 1 op 
10 met een doctoraat. Voor meisjes was het een extra inspanning 
omdat je niet au sérieux werd genomen. Men ging ervan uit dat 
je je studie stop zou zetten zodra je een man ontmoette. 
Bijgevolg werd er weinig in ons geïnvesteerd. Ik wilde daar 
tegenin gaan. Ik heb extra vakken in mijn doctoraal programma 
opgenomen en heb er een jaar over gedaan, in plaats van twee. 
Volgens de voorzitter van het doctoraal programma was ik de 
eerste die dat op zo’n korte tijd had klaargespeeld, en dan nog 
in juni. Vanaf toen zijn de zaken beginnen veranderen. Maar het 
klopt dat je je als vrouw meer moest bewijzen. We werden niet 
verondersteld carrièregericht te zijn, maar relatie- en gezinsgericht. 
De mensen die hier toen rondliepen waren allemaal zo 
opgevoed, ikzelf incluis.  
 
MAAR TOCH, ZATEN WE TOEN AL NIET IN DE JAREN ’80? 

Cynthia Van Hulle: Nee nee, ik ben hier aangekomen in 1977. 
Ik heb kort daarop een interuniversitaire beurs gewonnen om 
naar een topuniversiteit te gaan. Daardoor heb ik mijn doctoraat, 
dat al af was, twee jaar laten liggen. Je mocht immers enkel 
gaan als doctoraal student. In Yale heb ik dan mijn doctorale 
vakken opnieuw met succes afgelegd. In zekere zin deed ik dat 
ook weer om au sérieux genomen te worden; dat je kon 
voorleggen wat je allemaal gestudeerd had. Daarna ben ik 
gedoctoreerd en eerstaanwezend assistent geworden, een 
statuut dat niet meer bestaat: het was de wachtkamer voor je 
prof kon worden. In tegenstelling tot nu, moest je vakken 
verzamelen om professor te worden. Enkele jaren later had ik 
een paar vakken en werd ik samen met twee andere vrouwen 
aangeworven als lector – een trapje hoger dan eerstaanwezend 
assistent. Ook dat statuut bestaat niet meer. Van de drie dames, 
ben ik de enige die na een jaar is overgebleven. Daarna heb ik 
als eerste vrouw de hele weg afgelegd van docent, hoofdocent, 
hoogleraar tot gewoon hoogleraar. Dat is redelijk snel gegaan 
want ik was al gewoon hoogleraar op mijn 37ste. De meeste 
mannen zijn iets ouder (lacht). 

HEEFT U DE UNIVERSITEIT VAN LEUVEN VEEL ZIEN 

VERANDEREN DE AFGELOPEN JAREN? 

Cynthia Van Hulle: Oh ja, vroeger waren universiteiten strenge 
instellingen waar de professor baas was. Als gewoon hoogleraar 
stond je in een impliciete hiërarchische relatie ten aanzien van 
mensen die dat niveau nog niet hadden. Vandaag is dat 
helemaal anders. Ook wordt er meer rekening gehouden met 
de studenten. Die zijn trouwens ook erg veranderd. Ik heb nog 
de POC’s weten ontstaan waarop studenten vertegenwoordigd 
waren. Daarvoor zaten ze in de departements- en faculteits -
raden. Studenten gebruikten die vertegenwoordiging de facto 
enkel als een klachtenbureau. Nu zijn studenten partners waarmee 
je in gesprek gaat. Ik ben al vele jaren programmadirecteur en 
een belangrijke bron van ideeën om zaken te verbeteren, zijn 
de studenten. 
 
DUS ‘DE JEUGD VAN TEGENWOORDIG’ HEEFT UW 

SYMPATHIE? 

Cynthia Van Hulle: (enthousiast) Dat is van een professionalisme! 
Als je dat vergelijkt met studenten van 25 jaar geleden. 
Onvoorstelbaar. De studenten van Ekonomika hebben heel veel 
informatie en ook het overzicht binnen een programma – veel 
meer dan de individuele professoren. Die studenten komen niet 
gewoon klagen, hoor! Ze kaarten problemen aan en beginnen 
meteen zelf mee na te denken. Ik vind dat enig. Om zo met 
jonge mensen te mogen werken. Het is ook een aangename 
leeftijdsgroep: ze hebben al een zekere maturiteit, zien wat er 
minder goed loopt en willen dat verbeteren – en altijd met een 
positieve ingesteldheid. 
 
ALS U IETS MAG UITKIEZEN WAAROP U HET MEEST TROTS 

BENT, WAT IS DAT DAN? 

Cynthia Van Hulle: Ik heb het begin meegemaakt van ‘publish 
or perish’. In de jaren daarvoor moesten professoren niet 
publiceren om gewoon hoogleraar te worden en was er ook 
weinig onderzoeksactiviteit. Het was voor een jonge onder -
zoeker die tot internationale publicaties wou komen dan ook 
enorm moeilijk, onder andere omdat vele profs je hierin moeilijk 
konden ondersteunen. Daarnaast hadden we ook geen 
databanken of internet: het enige wat je van onderzoek wist, 
vond je in tijdschriften in de bibliotheek. Het hele proces van 
onderzoek, publiceren en verspreiden had toen reeds een lead 
time van drie jaar. Daarbij moest je voornamelijk concurreren 
met universiteiten uit de Verenigde Staten, die goede data -
banken hadden en waar onderzoekers via seminaries, direct 
toegang kregen tot hoog waardige papers jaren vooraleer ze 
gepubliceerd werden en in de bib ter beschikking kwamen.  
Ik was dus verplicht om theoretisch onderzoek te doen.  
We waren met enkelen, in kleine clubjes van mensen, en impliciet 
was het: een vrouw heeft minder sterke ideeën dan een man. 
Zeker als je iets vertelde wat afweek van wat ze dachten.  
Maar dat is net onderzoek. Het was moeilijk om in die 
omstandigheden mijn eerste publicaties te maken. Maar ik heb 
voor mijn publicatie parcours uiteindelijk wel een prestigieuze prijs 
gekregen, de Francqui Leerstoel. 
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ZIJN DIE PUBLICATIES DAN ZO BELANGRIJK? 

Cynthia Van Hulle: Zeker. Maar toch zijn het niet zozeer  
de publicaties in toptijdschriften die me het meest bijblijven, 
maar de zaken die een maatschappelijke impact hebben.  
Ik bedoel: het plezier van een programma goed te runnen en 
zo een directe impact te hebben op studenten en op de 
reputatie van de faculteit en de universiteit. Ik ben zelf al vele 
jaren bestuurder bij verschillende bedrijven, en zie dus ook de 
andere kant, de ‘afnemers’ van onze studenten. Het geeft een 
goed gevoel als je weet dat je iets aflevert wat goed is en 
geapprecieerd wordt door de maatschappij. Dat je mensen 
vooruit helpt, ook de studenten, dat je die kansen geeft. Dat vind 
ik achteraf gezien het meest aangename. Maar misschien moet 
je daarvoor op zekere leeftijd gekomen zijn.  
 
U GAAT NIET VOLLEDIG OP EMERITAAT, DACHT IK? 

Cynthia Van Hulle: Neen, ik ben op bijzonder emeritaat. Op dit 
ogenblik doe ik niet veel minder dan een gewone lesopdracht. 
We zullen zien hoe het verder evolueert. Mijn vak in eerste 
bachelor heb ik afgestaan, tweede bachelor blijf ik doen. 
Daarnaast geef ik nog wat praktijkvakken bij Economie, Recht 
en Bedrijfskunde en blijf ik het programmadirecteurschap ervan 
op mij nemen. Dat zijn dingen waar je veel tijd in moet stoppen. 
Je moet je weg weten, coördineren tussen twee faculteiten.  
Ik ben nog niet weg.  
 
ALS HET OOIT MINDER DRUK WORDT: ZIJN ER ZAKEN DIE U 

TIJDENS UW CARRIÈRE VERWAARLOOSD HEEFT DIE U TERUG 

WILT OPPIKKEN?  

Cynthia Van Hulle: Ik wil graag bijblijven. Maar of ik een 
producent ga blijven van onderzoek? Op een bepaald ogenblik 
zal ik stoppen met doctorale studenten te begeleiden en zullen 
jongere mensen bepaalde dingen zeker beter kunnen dan ikzelf. 
Maar waar ik goed in ben, is het overzicht en het leggen van 
verbanden, net omdat ik die lange historiek heb. Dus laten we 
zeggen, papers die het midden houden tussen fundamenteel 
onderzoek en overzichten van inzichten: ik denk dat dat een 
soort niche is van het onderzoek waarin ik nu, gegeven mijn 
leeftijd, een ‘competitief voordeel’ heb. Ik vind: doe de zaken 
waarvan je weet dat je een kans maakt om echt goed te zijn. 
Niemand zit te wachten op de zoveelste paper. Het kan soms 
nuttig zijn dat je ergens tussen het onderzoek en de consumptie 
van onderzoek in zit. Dat kan interessante inzichten geven. 
 
DUS U WILT VOORAL IN UW EIGEN BRANCHE BEZIG BLIJVEN? 

Cynthia Van Hulle: Mijn bestuursfuncties zal ik blijven doen.  
Ik zou ook wat meer willen leren over kunst, dat interesseert me 
echt. Waar ik me zeker in wil verdiepen – dat is een ander 
uiterste – is ICT. Ik vind het belangrijk om daar goed mee 
overweg te kunnen en een idee te hebben van hoe die zaken 
zullen evolueren. Dat kan ik dan weer combineren met na te 
denken over de effecten ervan op de maatschappij en de 
bedrijfswereld. En dan kom ik weer terug in mijn straatje.  
Al ervaar ik nu meer stress bij het maken van keuzes tussen 
alles wat mij interesseert dan toen ik jong was en mijn 
studiekeuze moest maken (lacht). 

Els Brouwers

DE KRACHT VAN RODE WIJN 

Januari 1986. De jonge Cynthia Van Hulle was net 
aangesteld als lector aan de Faculteit Economie en 
Bedrijfswetenschappen en werd geïnterviewd door twee 
alumni. De eveneens jonge Fa Quix en Freddy Nurski 
– nu respectievelijk hoofdredacteur en redactielid van 
dit magazine ECONnect, toen in omgekeerde rollen – 
spraken met haar over de vandaag nog steeds brandend 
actuele thematiek van de ontdubbelde vakken en het 
co-professorschap. Ondanks de objectieve, hoffelijke 
uitleg van Cynthia Van Hulle voelde desbetreffend  
co-professor Lambert Vanthienen zich wat verrast door 
de démarche van de studenten en voelde zich wat 
verongelijkt omdat men zijn mening niet had gevraagd. 
De beide jonge alumni-journalisten werden gesommeerd 
bij professor Vanthienen thuis. Meer dan een goed 
glas rode wijn was er volgens de overlevering niet 
nodig om de onenigheid bij te leggen ...
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EQUIS 
Toward a renewed label  
of exquisiteness? 

The EQUIS accreditation is conferred by EFMD, a global, non-
profit, membership-driven organisation dedicated to management 
development and recognised globally as an accreditation body 
for business schools, business school programmes, and corpo -
rate universities. EQUIS is a comprehensive quality review system 
for the institutional level. Its rigorous peer-review process signals 
the school’s overall quality, viability and self-improvement 
commitment to students, employers and academic partners 
worldwide. Only 209 institutions hold the internationally 
acknowledged EQUIS label. 
 
HOW DOES EQUIS ACCREDITATION WORK?  

EQUIS accreditation may be obtained after an intense assessment 
in which all aspects of a faculty or business school are examined. 
These include the quality of the programme and the students, 
the level and relevance of the research, the quality of strategy 
and governance, the degree of internationalisation, the financial 
health and risk management, the orientation towards the national 
and international corporate world, and the attention paid to 
ethics and sustainability. 
 
The outcome of the assessment process is one of the following: 
no accreditation, accreditation for three years (in which the 
school receives three improvement objectives – as was the case 
for FEB in 2014) or accreditation for five years (in which the 
school can set its own three development objectives – outcome 
for FEB in 2017). 
 
RE-ACCREDITATION ONLINE VISITATION (11TH – 14TH OCTOBER) 

The online Peer Review Visit took place from 11 through 14 October. 
The PR Team consisted of three peers (the Dean of the Faculty 
of Business, Economics & Social Sciences of the University of 
Cologne, the Dean of the Faculty of Management, Economics 
and Informatics of the University of Zürich (chair), and the head 
of the Business School in the Faculty of Business and Law of 
the Open University) as well as one representative from the 
corporate world.  
 

The Peer Review Team conducted interviews with the different 
stakeholders of the school: the management team, including 
dean and vice deans, colleagues involved in the development 
and quality assurance of programmes and student support, 
representatives of the selected programme Master of Actuarial 
and Financial Engineering, governors of the KU Leuven 
(including rector and vice rector), financial management, research 
policy, professors (‘core’ and ‘adjunct’ faculty), students (from 
different programmes, origins and from all campuses), corporate 
relations and alumni. Via these interviews the team tried to get 
a better understanding of the context in which our school 
operates, our strategic objectives, the systems that are in place 
to achieve our objectives as well as our actual performance. 
They checked compliance with the EQUIS Standards and 
Criteria on the basis of our Self-Assessment Report, the interviews, 
and additional documentation provided. 
  
Particular attention was given to the three development areas 
that FEB selected in 2017:  

1. Internationalisation 
2. Practice-oriented education in a research-based environment 
3. Future Self (career ambitions) as instrument for programme 

development, study career consulting and (re)orientation.  
 
At the end of the virtual visit, brief oral feedback was provided, 
highlighting strengths of the school (such as the quality of the 
core faculty, the research output and the links with the national 
world of practice in particular also for the MAFE programme) as 
well as room for improvement (such as the strategic planning 
process and strategy on Ethics, Responsibility and Sustainability 
and the quantity and diversity of the faculty).  
 
We are expecting the decision of the Accreditation Board by 
the Christmas break. In the mean time we will receive a written 
report by the Chair of the Peer Review Team, leaving room for 
the Faculty to suggest corrections for factual errors. 
 

Ingeborg Vandenbulcke 

Following its request for EQUIS re-accreditation, FEB recently received an EQUIS 
Peer Review Team, on a virtual site-visit aimed at ascertaining the quality of FEB’s 
policy and practice in all domains, as documented in an elaborate Self-Assessment 
Report and document library (‘base room’). By the end of December we will find 
out whether the accreditation will be renewed. In this article you will learn more 
about the process leading up to regaining the prestigious label. 
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Master Thesis Awards 2022 
David Engelhardt
Every year the Faculty of Economics and Business (FEB) Brussels Campus presents 
awards to students who have submitted an outstanding master's thesis. Numerous 
esteemed partners support the awards, including one that rewards entrepreneurial 
skills. This summer David Engelhardt, freshly graduated as a Master in Business 
Administration, received the ‘Most Entrepreneurial Student Award’ from FEB 
partner Colruyt Group. He was nominated by professor Yves Van Vaerenbergh,  
the supervisor of his master's thesis. 

ABOUT DAVID 

During his studies, David Engelhardt took on various entrepreneurial 
challenges, always within the entertainment sector. Based on a 
strong vision, targeted collaboration with partners and a 
sustained focus on his goal, David managed to turn a start-up 
into an established marketing agency. In doing so, he has 
shown sharpness and creativity to tackle seemingly unmanageable 
problems caused by the pandemic. He also convincingly 
demonstrated his ability to turn ideas into a meaningful business. 

START-UP AND ENTREPRENEURIAL 
ENDEAVOURS 
He first showed his innovative thinking when he came up with 
the app Ventseek that allowed users to see what events were 
scheduled nearby, based on their current location. “Back in 
2014, I often asked myself if there were any activities or events 
going on around me where me and my friends could have a 
good time. I realized that there was room for a platform that 
would help people discover events around them”, he says. 
David provided the concept for the app (that included an event 
feed, a map and a coupon system), working closely together 
with developers and designers. “Thanks to my network in the 
cultural sector, I was able to enlist more than 20 venues and 
organizers as partners”, he adds. However, Covid-19 and social 
distancing heavily impacted the cultural sector. Since the 
majority of events was cancelled, the Ventseek team and David 
thought it was best to pause the project until the cultural sector 
was back on track. 
 
Nonetheless, David did not sit back. He started focusing his 
attention on the educational sector. This resulted in the 
‘University Student Network’ which unites about 30 partners, 
including universities, colleges and student organisations. 
Through the platform, event organisers can use various 
channels to easily reach young people. Up till today, David is 
still active in the organisation. 
 

DIGITAL MARKETING COMPANY 

Next up was the start-up 18.24 Agency, a digital marketing 
company that helps companies reach students between the 

IN THE SPOTLIGHT: COLRUYT GROUP’S  
‘MOST ENTREPRENEURIAL STUDENT AWARD’
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age of 18 and 24. David also worked as an agent for Deliveroo, 
among others, during the pandemic. The Brussels and Walloon 
governments also called on him to set up a vaccination 
campaign against COVID-19 for students. He explains: 
"Through our network of student associations and with the 
collaboration of additional partners, we reached hundreds of 
thousands of students in Brussels and Wallonia. For this 
campaign, I supervised the video content creation with 
participation of students, organised video conference calls 
between students and virologist experts and dispatched 
governmental content to the network.” 
 

THESIS CHALLENGES 

With such a busy agenda it was not particularly easy to 
graduate with distinction. “That sometimes required some fine-
tuning”, David admits. "My master's thesis was about celebrity 
endorsement in marketing and the impact of scandals. Among 
other things, I was looking at how celebrities can transcend 
such negative events and stay relevant - incredibly fascinating! 
There is also a mass of information available, so it was a big 
challenge to combine my thesis and my other activities. 

Fortunately, my supervisor kept pushing me to focus and meet 
the various deadlines so that I could deliver a solid final result. 
Time management is still a working point", he laughs. 
 
Luckily, David is creative and flexible enough to face these 
problems. He could count on a lot of people within the faculty 
who are supportive and passionate about entrepreneurship. 
"Besides my supervisor, I also really benefited from the services 
of the faculty in Brussels and Stuvo+Brussels. It's great that 
they make time to listen and give advice”, he adds.  
 

FUTURE PLANS 

David is now applying for a job in the area of entertainment and 
activities, seeking a position of marketing product manager or 
international brand manager. David: “I have high expectations 
for the future of Web 3.0 and see big opportunities coming up. 
Within 5 years I would like to be head of marketing within the 
entertainment industry (Gaming, Web 3.0 ...), or working as an 
independent entrepreneur in the sales field.” 
 

WORD OF ADVICE 

Finally, David would like to encourage students pursuing a 
career in business: “You don’t need to be particularly talented 
to create a successful project. Believe in yourself and in your 
projects, work hard continuously and dedicate the necessary 
time to reach the next milestone. Finally, find people who believe 
in your projects and who are willing to dedicate the necessary 
time and effort to make a difference in your projects.” 
 
You can find all awards and partnering companies here: 
https://feb.kuleuven.be/actueel/mpa-brussel_20212022 
 

Justine Lambrechts, Veerle De Grauwe  
en Peter Vancompernolle

One of the main objectives of the Faculty of Economics 
and Business is to maintain close contacts with the 
professional field. These expert relationships are of great 
importance for the numerous projects developed by 
students and colleagues in the context of their 
entrepreneurial learning, bachelor's or master's thesis 
and research. Our faculty shapes this business orientation 
through intensive partnerships with leading companies 
in the field of research, education, 
recruitment and employer  
branding.  

Want to know more?  
https://feb.kuleuven.be/eng/ 
collaborate-with-feb/home
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In essence, Paula Martinez Tapia came to KU Leuven looking for affordable  
high-quality education and a taste of Europe. She discovered that our faculty 
offers much more opportunities and gladly took on some extra challenges.  
Today she has two master’s degrees and a job at Deloitte offering a perfect  
mix to use and expand her acquired knowledge. 

“When looking for opportunities to study outside Ecuador,  
my main objective was to find high-quality education at an 
affordable price. I applied to several universities in central Europe, 
Canada and the US and checked their rankings. Once I had 
gathered all information, KU Leuven came out as the best option. 
I was also attracted by the fact that I could obtain a master’s 
degree in four years. The Business Administration programme 
is quite intense but very well-built. It immediately dives into the 
subjects you want to study. The curriculum makes a lot of sense 
and is internationally oriented. In addition, it is easy to travel 
around Europe while studying in Belgium, which offers the 
perspective of a nice personal experience.” 
 
“I am a very curious person with a broad interest. When evaluating 
what programme would suit me, I realised that everything in  
the world needs administration - from public services to any 
kind of industry. The Business Administration programme covers 
a variety of topics that can open many doors. All those different 
courses are also very useful to find out what you actually like. 
You can keep a broad view or specialise, depending on your 
interests. During an introductory course on ICT, I realised how 
much I enjoyed working with data and got excited about  
the many possibilities, such as dashboarding and data 
management. In the end it lead me to my second master,  
the MSc in Information Management.” 
 

BUILDING NETWORKS 

“My first master, Business Administration, offered many tracks 
to choose from. I kept it quite general with ‘Leadership and 

Change Management’. It was particularly interesting because 
of the many seminars and coaching sessions from the 
professors - knowledge which seems harder to obtain in  
the workplace for recent graduates. I think companies will only 
be inclined to invest in such training for more experienced 
employees or high level managers.” 
 
“KU Leuven gives you so many opportunities, but what you do 
with it is just as important. You have to be open and alert and 
put in the effort. For instance, I went on Erasmus exchange to 
the US, one of the highlights of my education and perhaps my 
life. Of course, you have to go through the application process 
but it was totally worth it. The University of Illinois Urbana-
Champaign is a well-known, high-quality institution and I felt 
lucky to be able to travel to another continent and get to know 
new people. The network I built there is really valuable.” 
 
“I also enjoyed being part of the growing international community 
on the Brussels campus, with plenty of (new) student organi -
sations, such as the International Student Council (ISC) - 
another highlight - and the Green Office. They allowed me to 
explore my interests and pushed me to get out of my comfort 
zone, for instance by giving a speech as president of the ISC. 
Helping to build this organisation to address the concerns of 
international students through regular contacts with professors, 
the dean and the administration was great. You become the link 
between the students and the faculty and its international office 
and somewhat lead the way - such a nice experience! Evidently 
we also organised social activities, such as a trip to the Ardennes 
and a Pride Parade.”  

News@FEB

AMBASSADOR 
SPOTLIGHT  
Paula Martinez Tapia, Ecuador 
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KU LEUVEN IN BRUSSELS  

“When I arrived in Brussels in 2015 it was not a walk in the park, 
though. I did not speak French and finding a place to stay and 
finding my way in the city’s administration was challenging as a 
student. I heard this has changed since and that there are more 
student residences now. Nevertheless, once I found a place 
things became more pleasant because I did not only make friends 
at KU Leuven, but also from other universities and countries  
I would never be able to visit. It has been a very rich experience. 
Brussels offers so many options to go out, regardless of your 
taste in music or culture, and chances to meet international 
people because of the presence of the European Union.”  
 
“Since I had an apartment in Brussels close to the central station, 
I commuted to the Leuven campus when I did my second master, 
Information Management. Mind you, Leuven is also a great city. 
It is smaller but full of activity because of its student life. I like 
big cities and find Brussels ideal, but if you prefer smaller places 
you can live in Leuven. Commuting between both campuses is 
a no-brainer.”  
 
“Information Management turned out to be an amazing master’s 
programme: everything I learned is useful in my current job.  
It was intense, but again very worthwhile. It has opened many 
doors, also in understanding the potential of data. Another perk 
 are the students, who often have different academic backgrounds. 
Diversity of knowledge is just as insightful as international diversity.” 
 

“During my second master the pandemic hit and it was surprising 
to see how smoothly we switched to online teaching. Despite 
the shock the quality of education remained the same. On a 
social level it was hard of course, especially for international 
students far from their families, but I found the academic 
constant reassuring in a world full of question marks. Professors 
were supportive and flexible to adapt to the different needs  
of students.” 
 

STRONG DEMAND FOR TALENT 

“After my last graduation, it took me a few months to find an 
interesting job at a company that wanted to sponsor my work 
visa. Looking at the experiences of younger international friends, 
I believe laws have become more flexible on that matter.  
That said, despite its small size, Belgium has plenty of job 
opportunities. Almost every multinational has offices here and 
there is a strong demand for talent. Companies will certainly 
look at graduates from KU Leuven, so the opportunities are 
immense compared to Ecuador. The quality of companies and 
the investments in human resources are good as well.” 
 
“I started working at Deloitte about a year ago in the department 
of tax technology consulting. Treating financial data I get an 
interesting mix of technology and finance with connections to 
both my diplomas. I feel fortunate to have acquired a solid basis 
at KU Leuven to further expand my knowledge while working. 
Since you cannot learn everything at university, it is great to have 
good research skills and to know how to find quality information 
by yourself.” 

Veerle De Grauwe



‘Er is niet één knopje  
waaraan je moet draaien om  
de arbeidskrapte op te lossen’

KAN JE ONS OM TE BEGINNEN IETS MEER VERTELLEN OVER 
HET STEUNPUNT WERK? 

Sarah Vansteenkiste: Het Steunpunt Werk is een beleids -
onder steunend onderzoekscentrum. We helpen de Vlaamse 
arbeidsmarkt te oriënteren en te ondersteunen met analyses, 
cijfers en projectiemodellen. We analyseren bijvoorbeeld hoe  
de huidige arbeidsmarkt het doet en adviseren over wat beter 
zou kunnen. We bieden ook een blik op hoe de toekomstige 
arbeidsmarkt zou kunnen evolueren, en welke uitdagingen  
dit stelt. Dat alles brengen wij naar de Vlaamse arbeids -
marktbeleidsactoren en haar stakeholders: sociale partners,  
het Departement Werk en Sociale Economie, de ministers, 
organisaties die opereren op die arbeidsmarkt, het middenveld, 
enzovoort. Dat is onze belangrijkste opdracht  
 
WELKE BELANGRIJKE THEMA’S ONDERZOEKEN JULLIE? 

Sarah Vansteenkiste: Er zijn verschillende arbeidsmarktthema’s 
waarrond we werken. Een van onze kernthema’s is ‘arbeids -
reserve’: waar vinden we nog arbeidskrachten en hoe kunnen 
we mensen beter inzetten op de arbeidsmarkt? We bekijken 
naast werklozen, ook het potentieel bij werkenden en de grote 
groep niet-beroepsactieven. Binnen die laatste groep brengen 
we mensen in kaart die onder meer arbeidsongeschikt zijn, 
evenals huisvrouwen en huismannen, of personen die ontmoedigd 
zijn om nog werk te zoeken. Op die manier krijgen we inzicht in 
waar nog potentieel zit. De 80% werkzaamheidsgraad waar de 

regering naartoe wilt, is een ambitieuze doelstelling, zowel op 
federaal als op Vlaams niveau. Met onze cijfers kan je zien waar 
er nog arbeidsreserve zit.  
 
HEEFT JULLIE ONDERZOEK AL TOT IETS GELEID?  

Sarah Vansteenkiste: De ruime blik van het Steunpunt op de 
bevolking op arbeidsleeftijd, heeft – samen met ons analyse- 
en advieswerk – mee geleid tot een uitbreiding van de rol van 
de VDAB zoals opgenomen in het laatste Vlaamse regeerakkoord. 
De VDAB was voorheen zeer sterk gericht op het activeren van 
werklozen. Ons werk rond de arbeidsreserve heeft er mee voor 
gezorgd dat de regisseursrol van de VDAB verbreed is en er nu 
ook niet-beroepsactieven begeleid worden. De VDAB benadert 
hen niet bestraffend, maar probeert hen kansen en opportu -
niteiten op de arbeidsmarkt te tonen. Door erop te wijzen dat 
we breder moeten kijken dan werklozen, vanuit de waardevolle 
betekenis die werk kan hebben, hebben we hierin een belangrijke 
stap gezet vanuit het Steunpunt. 
 
WAT DOEN JULLIE DAARNAAST NOG?  

Sarah Vansteenkiste: We brengen ook de evolutie van de 
werkzaamheidsgraad in kaart, zodat je kan zien welke progressie 
we maken in België, en vergelijken dat met andere landen.  
Op onze website kan je de rangschikking zien van landen op 
het vlak van werkzaamheidsgraad volgens bepaalde indicatoren. 
We kijken ook naar de meer kwetsbare profielen op de arbeids -

Het zijn woelige en vooral dure tijden. Een degelijk inkomen 
en een gezonde arbeids markt zijn noodzakelijke voor waarden 
om de economie draaiende te houden. We zien de laatste 
tijd echter een nijpend tekort op de arbeidsmarkt, waarvoor 
we vandaag en in de toekomst gerichte oplossingen zullen 
moeten vinden. Deze problematiek is het domein van Prof. 
Dr. Sarah Vansteenkiste. Zij is coördinator en dagelijks 
leidinggevende van het Steunpunt Werk, een onderzoeks -
centrum van de Faculteit Economie en Bedrijfswetenschappen 
van de KU Leuven. We hadden een gesprek met haar over 
de situatie van de arbeidsmarkt in Vlaanderen. 
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markt. In Vlaanderen zijn de ‘gegeerde profielen’, de hoogopgeleide 
25- tot 50-jarigen, voor 90 percent aan het werk. Dat is een 
zeer sterk cijfer, ook Europees gezien. Maar we doen het minder 
goed in groepen met een migratieachtergrond, bij 55-plussers 
en personen die kort geschoold zijn. Die inzichten brengen we 
op onze website via cijfermateriaal. We monitoren dat jaar in 
jaar uit om te kunnen tonen welke progressie er al dan niet is, 
en hoe bepaalde beleidsmaatregelen erop kunnen inspelen.  
 
WAT IS SPECIFIEK HET PROBLEEM BIJ 55-PLUSSERS?  

Sarah Vansteenkiste: In mijn eigen onderzoek heb ik het zoek -
gedrag van jongere leeftijdsgroepen vergeleken met dat van  
55-plussers, omdat de kans op werk bij die laatsten toch lager 
ligt. De motivatie om terug aan het werk te gaan bleek bij beide 
groepen nochtans even groot. Toch zag je in het onderzoek dat 
55-plussers merkwaardig genoeg minder intensief vacatures 
screenen en CV’s opsturen. Dat is een soort ‘selffulfilling prophecy’. 
In de media wordt vaak aangegeven dat je als werkloze  
55-plusser moeilijk werk vindt, en dat is voor een deel terecht. 
Maar omdat dit idee ook is gaan leven bij vele werkloze  
55-plussers worden deze ontmoedigd en gaan zij minder hard 
zoeken. Dat houdt natuurlijk het idee in stand dat er minder 
kansen zijn. Selffulfilling …Terwijl er wel degelijk jobmogelijk -
heden zijn voor 55-plussers. Dat speelt allemaal op elkaar in. 
Het zoekgedrag is dus voor een stuk bepalend, maar ook 
discriminatie en anciënniteitsbeloning spelen een rol. Binnen 
onze arbeidsmarkt krijg je een hoger loon naarmate je ouder 
wordt. Anciënniteitsbeloning zorgt er soms voor dat je loon -
voorwaarden hoger liggen als werkzoekende 55-plusser.  
Ook vanuit werkgeverskant speelt dit een rol omdat die – al dan 
niet terecht – denkt dat een 55-plusser te duur is, of te hoog -
opgeleid. Er spelen heel wat vooroordelen op de arbeidsmarkt, 
die niet altijd terecht zijn.  
 

ARBEIDSMARKTKRAPTE 
OP DIT MOMENT IS ER SPRAKE VAN KRAPTE.  
WAT BETEKENT DAT PRECIES EN HOE VERHOUDT HET ZICH 
TOT DE ARBEIDSRESERVE?  

Sarah Vansteenkiste: Krapte betekent dat er veel vacatures 
zijn tegenover weinig werkzoekenden. Dat is een tendens die 
we vóór corona al zagen. Tijdens corona is dat even gekalmeerd, 
maar de voorbije periode waren er veel vacatures in alle 
sectoren (het interview vond plaats in oktober, voorgaande 
uitspraak gaat over de situatie toen, red.). Bij krapte heb je per 
openstaande vacature dus weinig kandidaten. Dat is een 
kwantitatieve krapte. Vandaar dat we vanuit het arbeidsreserve-
verhaal moeten durven kijken naar profielen die nog niet aan  
het werk zijn en die nog geen werk zoeken.  
 
MAAR DE KRAPTE OP DE ARBEIDSMARKT IS NIET ALLEEN 
EEN KWESTIE VAN ‘KWANTITEIT’? 

Sarah Vansteenkiste: De krapte kan ook kwalitatief zijn. In die 
zin dat er vacatures zijn, maar weinig kandidaten met de juiste 
vaardigheden of scholing. Denk bijvoorbeeld aan zorgkundigen. 
We weten al langer dat daar een tekort is. Maar die profielen 
zijn niet op één-twee-drie te vinden. Je moet opgeleid worden 
en vaak vier jaar studeren. Ook de keuzes die mensen maken, 
de initiële instroom op de arbeidsmarkt, de richtingen die ze 
willen gaan studeren kunnen de kwalitatieve krapte mee 
veroorzaken. Anderzijds zijn er ook veel vacatures waar geen 
vereiste wordt gesteld qua scholingsniveau, maar die ook niet 
altijd ingevuld geraken. In dat geval kan het ook te maken 
hebben met arbeidsmarktomstandigheden. Hiermee geven 

mensen aan dat het geen aantrekkelijke job is, of fysiek te 
zwaar. Mensen zijn daarom minder geneigd om die jobs te 
doen. Die jobvoorwaarden verklaren mee de krapte op de 
arbeidsmarkt. De lijst van knelpuntberoepen is al lang vrij stabiel, 
maar de laatste jaren zijn er nog extra beroepen bijgekomen.  
 
DUS ER ZIJN OOK TE WEINIG MENSEN OM DIE FUNCTIES IN 
TE VULLEN? HOE KOMT DAT? 

Sarah Vansteenkiste: Er zijn al lange tijd weinig werk -
zoekenden om de vacatures in te vullen. Tegelijk zijn er in België 
en haar gewesten veel mensen op beroepsleeftijd – dus tussen 
de 20 en 64 jaar – die niet werken en niet direct werk zoeken. 
Dat zijn de niet-beroepsactieven. Bij ons is die groep groter dan 
in bijvoorbeeld Nederland en Scandinavië. Ook de groep arbeids -
ongeschikten is in België heel groot, en ruimer dan in andere 
landen. Daarnaast is het uitvallen van mensen op het werk hier 
een belangrijk actueel thema. Daarbij speelt ook weer de 
kwaliteit van die arbeid een rol. Maar evenzeer de manier waarop 
wij omgaan met mensen die in ziektestelsels terechtkomen.  
Zo blijkt uit onderzoek van collega Lode Godderis dat we het in 
ons land moeilijk hebben om het gesprek aan te knopen tussen 
de persoon die ziek werd en de werkgever. Beide partijen zijn 
vaak vragende partij maar weten niet altijd hoe ze zo’n gesprek 
moeten aanvatten. Hierdoor wordt werk minder bespreekbaar 
voor iemand in een ziekenstelsel. We leggen ook sterk de focus 
op de arbeidsongeschiktheid, in plaats van te bekijken wat de 
persoon wel nog zou kunnen doen in de werkcontext. Natuurlijk 
moet je hierbij altijd kijken naar de persoon zelf. Die kan niet in 
alle omstandigheden terug aan het werk, soms is dat niet aan 
de orde. Vaak spelen financiële drempels ook een rol. Het is 
moeilijk om in te schatten wat de financiële implicaties zijn als 
je na ziekte terug aan het werk wilt, maar bang bent om te 
hervallen. Dat kan een rol spelen om geen re-integratietraject 
te willen starten. Soms kan het makkelijker zijn om bij de 
uitkering te blijven. Daar ben je zeker van. Als je terug aan de 
slag gaat en het lukt niet, kan het moeilijk zijn om in te schatten 
wat dat financieel betekent. Je zou zelfs een stukje kunnen 
verliezen. Dat is iets wat mensen kan weerhouden om die stap 
te zetten.  
 
WAT GEBEURT ER MOMENTEEL OM DE ARBEIDSKRAPTE HET 
HOOFD TE BIEDEN? WAT ZIEN JULLIE ALS MOGELIJKE 
OPLOSSINGEN?  

Sarah Vansteenkiste: Er is niet één knopje waaraan je moet 
draaien om de arbeidskrapte op te lossen. Je zal op verschil -
lende domeinen moeten inzetten. Het gaat onder meer over de 
kwaliteit van de arbeid. We moeten daarbij ook kijken naar 
uitval, want in de krapte moet je het personeel dat nu aan het 
werk is koesteren en zorgen dat er zo weinig mogelijk uitval is. 
Als er te weinig volk is, wordt de werkdruk hoger. Daarom is het 
belangrijk om aantrekkelijke arbeidsvoorwaarden te behouden 
en van dichtbij te durven kijken naar functies die mensen nu 
opnemen. Om het voorbeeld te geven van een verpleeg kundige: 
dit beroep vertrekt vanuit een sterke roeping, waarbij het 
menselijke aspect belangrijk is om voor die job te kiezen. Net dat 
menselijke aspect is al een tijdje naar de achtergrond geschoven. 
We zien nu een verpleegkundige die met een computer de 
kamer binnenkomt en allerlei indicatoren moet ingeven. 
Hierdoor komt het menselijke aspect, het gewone gesprek en 
de opvolging, minder aan bod. De administratie en verplichtingen 
rond die job, onder andere voor het behalen van ziekenhuis -
labels, zijn alsmaar gegroeid en vormen een stuk ballast in de 
functie. Dat verhaal komt naar voren in heel wat jobs, onder 
meer in technische functies. Hetzelfde geldt voor het leraren -
beroep. 
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Daar merken we ook dat er teveel administratie en ballast rond 
de functie hangt, die het beroep minder aantrekkelijk maken. Dat 
komt altijd terug in opiniestukken vanuit het onderwijs. Terwijl 
die mensen vaak vanuit een roeping kiezen voor hun job, en 
willen bezig zijn met de kern van het beroep, met de essenie. Ik 
denk dat we moeten durven kijken naar functies zelf en hoe we 
die zijn gaan invullen. 
 
ER ZIJN OOK NOG ANDERE GROEPEN OP BEROEPSACTIEVE 
LEEFTIJD DIE NIET WERKEN. HOE KUNNEN DIE WORDEN 
GEMOTIVEERD OM TOCH AAN DE SLAG TE GAAN?  

Sarah Vansteenkiste: Er zijn inderdaad ook mensen die niet 
aan het werk zijn omwille van de drempels die zij ervaren tot  
de arbeidsmarkt. Die drempels kunnen individueel zijn, of vanuit 
werkgevers komen, maar soms ook vanuit het beleid zelf. 
Loopbaanbegeleiding wordt bijvoorbeeld enkel opengesteld 
voor mensen die aan het werk zijn en een zekere werkervaring 
hebben. Maar niet voor huisvrouwen die jaren voor de kinderen 
hebben gezorgd, en eventueel terug aan het werk willen.  
Zij kunnen niet instappen in het aangeboden loopbaan -
begeleidingstraject. Als zij interesse hebben, moeten ze het zelf 
financieren. Dat is bijvoorbeeld een drempel die de toegang tot 
de arbeidsmarkt verhindert. Ook voor de grote groep arbeids -
ongeschikten kan je dingen doen om hen aan het werk te krijgen 
en uitval preventief aan te pakken. Het is mee de verant -
woordelijkheid van de werkgever om aangepast werk aan te 
bieden aan iemand die uitgevallen is, wat natuurlijk niet altijd 
gemakkelijk is. Zeker niet voor een KMO. Je merkt steeds weer 
dat het niet direct één op één oplosbaar is.  
 

VERSCHILLEN TUSSEN GEWESTEN  
EN SECTOREN 
ZIJN ER VERSCHILLEN TUSSEN DE PROVINCIES, DE GEWESTEN 
EN DE BUURLANDEN? KAN JE DIE VERGELIJKEN? 

Sarah Vansteenkiste: Er zijn sowieso verschillen per provincie. 
In Oost Vlaanderen zijn er bijvoorbeeld 80 op 100 mensen 
tussen 20 en 64 jaar aan het werk, in Antwerpen 74. Ook tussen 
het Waalse, Vlaamse en Brusselse gewest zie je duidelijke 
verschillen in de werkzaamheidsgraad. Er zijn veel meer niet-
beroepsactieven in Wallonië en Brussel dan bij ons in Vlaanderen. 
De Vlaamse arbeidsmarkt sluit goed aan bij het Europees 
gemiddelde, het Brusselse en het Waalse gewest zitten meer 
achteraan in het peloton. Er zijn ook verschillen tussen steden 
en gemeenten. Dat proberen we inzichtelijk te maken met 
cijfers. Dan heb je ook nog de internationale verschillen. 
Nederland heeft een veel hogere werkzaamheidsgraad en 
gemiddeld meer mensen aan het werk dan België. Maar daar 
is het meer gangbaar om deeltijds te werken, dus dat moet 
eigenlijk ook in rekening brengen. Bovendien zijn er meer 
flexibele statuten. In België is deeltijds werk minder ingeburgerd.  
 
HEBBEN DIE VERSCHILLEN TUSSEN DE PROVINCIES TE 
MAKEN MET DE SECTOREN DIE ER ACTIEF ZIJN? ANTWERPEN 
HEEFT DE HAVEN. IN LIMBURG ZIJN ER VEEL FABRIEKEN 
GESLOTEN, WAARDOOR ZE HET MOEILIJK HEBBEN.  

Sarah Vansteenkiste: Dat heeft er voor een stuk mee te maken, 
maar ook de historiek speelt mee. In Limburg is de mijnindustrie 
zeer belangrijk geweest. Daar zijn specifieke profielen aange -
trokken die je ook kunt zien in de demografische variabelen.  
Je hebt er meer mensen met een migratieachtergrond dan 

gemiddeld in Vlaanderen. Er zijn ook meer 55-plussers. Net twee 
groepen die het globaal gezien moeilijker hebben om aan werk 
te geraken. Als je kijkt naar Vlaanderen en Wallonië, zie je dat 
het beleid in Vlaanderen sterk gericht is op activering om de 
krapte op te lossen. Aan Waalse kant lijkt dat minder expliciet 
aanwezig. Brussel heeft dan weer een grootstedelijke context, 
met meer diverse profielen, meer kortgeschoolden, meer 
personen met een migratieachtergrond … Dat heeft ook weer 
een impact op de werkzaamheidsgraad van mensen die in 
Brussel wonen. Voor alle duidelijkheid: bij de werkzaamheids -
graad wordt gekeken naar de woonplaats. Als ik in Kortrijk 
woon en in Brussel werk, helpt dat de werkzaamheidsgraad 
van Vlaanderen en niet die van Brussel. Ik denk dat Brussel er 
voor een stuk in slaagt om profielen van buitenaf aan te trekken, 
die ‘high potentials’ zeg maar, maar die mensen wonen niet 
noodzakelijk in de hoofdstad.  
 
IN WELKE SECTOREN IS DE ARBEIDSKRAPTE HET ERGST  
EN WELKE SECTOREN PROFITEREN ER HET MEEST VAN?  

Sarah Vansteenkiste: Ik vermoed dat er door de huidige 
economische malaise ten gevolge van de hoge inflatie, de 
oorlog in Oekraïne en de energiecrisis een soort tweesprong 
zou kunnen ontstaan, een arbeidsmarkt met twee snelheden, 
waarbij de energie-intensieve sectoren de vacatures stilleggen. 
Zo heeft een tapijtfabriek in West-Vlaanderen de werkzaam -
heden stopgezet omdat de kosten van gas en elektriciteit te 
hoog werden. Dat zorgt voor ontslagen. Tegelijk merk je dat 
profielen in de zorg, het onderwijs, IT en zakelijke dienst verlening 
nog altijd sterk boomen, met veel vacatures als gevolg. Dat bedoel 
ik met tweesprong. Dit schuift ook de uitdaging van mismatch 
op de voorgrond: hoe kunnen we mensen die uitstromen uit 
sectoren waar het minder gaat, inzetten in sectoren waar meer 
vraag is? Dat is geen gemakkelijke oefening want het vraagt tijd 
om die heroriëntering te doen. Bovendien kunnen sectoren zich 
ook terug herstellen. Hoe sterk die tweesprong zal zijn,  
is afhankelijk van de omvang van de recessie en de beschermings -
 maatregelen die de regeringen treffen. Bij corona hebben we 
gezien dat er veel tijdelijke werkloosheid was, wegens een stop 
van de economie. Er was veel hulp voor bedrijven en organisaties 
en daardoor waren er weinig faillissementen. Nu zijn regeringen 
dat ook voor een stuk aan het doen. Maar ik denk dat  
de arbeidsmarktkrapte niet meer zo eenduidig aanwezig zal zijn 
in alle sectoren, maar meer gespreid.  
 
DE ARBEIDSMARKT VAN DE TOEKOMST 
HOE DENK JE DAT DE ARBEIDSMARKT ZAL EVOLUEREN  
DE VOLGENDE TIEN JAAR? 

Sarah Vansteenkiste: Los van economische aspecten heb je 
altijd schokken die je niet kunt voorspellen maar die wel een 
impact hebben op de economie en de arbeidsmarkt, zoals het 
conflict in Oekraïne en de coronacrisis. Dat maakt het moeilijk 
om op voorhand inschattingen te doen. Los daarvan, denk ik 
dat het belangrijk is om de grote demografische trends mee te 
nemen. Op de vraag hoe de toekomst van de arbeidsmarkt 
eruit zal zien, wijs ik altijd op de prognoses van het Steunpunt 
rond de vervangingsvraag van 55-plussers die de arbeidsmarkt 
in de toekomst zullen verlaten. Dat zal de komende jaren leiden 
tot een stevige uitstroom van 77.000 55-plussers per jaar, wat 
een structurele druk zal zetten op de Vlaamse arbeidsmarkt. 
Bovendien is in het verleden de bevolking op arbeidsleeftijd – 
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de bevolking tussen 20 en 64 jaar – de laatste decennia steeds 
toegenomen. Ik vergelijk dat met een soort vijver waarin 
werkgevers kunnen vissen om hun vacatures in te vullen: deze 
werd altijd maar groter. Dat maakt het op zich gunstiger om 
vacatures in te vullen. Nu zien we echter dat dit de komende 
jaren zal stabiliseren en zelfs afnemen. Wat weer zorgt voor 
bijkomende druk.  
 
ZULLEN DE JONGEREN DAN NIET MET GENOEG ZIJN OM  
DE UITSTROOM VAN DE ‘BABYBOOMERS’ OP TE VANGEN?  

Sarah Vansteenkiste: Dat speelt zeker. Maar ook de instroom 
van jongeren is minder efficiënt geworden. Enerzijds hebben we 
meer hoger opgeleiden, wat positief is, maar hierdoor komen 
jongeren steeds later op de arbeidsmarkt. Uit OESO-onderzoek 
blijkt ook dat jongeren steeds langer over een bachelor doen. 
Dat wijst niet alleen op een minder efficiënte studieduur, maar 
leidt ook tot een later intredemoment op de arbeidsmarkt.  
Dat zijn een aantal factoren die een rol spelen bij de krapte op 
de toekomstige arbeidsmarkt. Die onderliggende structurele 
druk zal er zijn de komende jaren, maar externe schokken 
kunnen dus altijd optreden. Krapte betekent voor mij ook dat 
er meer opportuniteiten zullen zijn om de arbeidsmarkt te 
verbeteren. Om mensen die er nu buiten staan meer kansen te 
geven. Maar ook om mensen die aan het werk zijn een 
duurzame(re) loopbaan te bieden. Dat dwingt werkgevers om 
na te denken over arbeidsvoorwaarden, als ze hun personeel 
niet kwijt willen raken. Ze zullen de kwaliteit van de arbeid meer 
moeten valoriseren en hun personeel beschouwen als een 
belangrijke grondstof voor de organisatie. Dat is de positieve 
kant van het krapteverhaal.  
 
OPLEIDEN EN LEVENSLANG LEREN 
HOE MAAK JE MENSEN WARM VOOR KNELPUNTBEROEPEN? 
VIA MEER OF BETERE OPLEIDINGEN?  

Sarah Vansteenkiste: Het opleidingsverhaal is zeker belangrijk. 
De digitalisering op de arbeidsmarkt en de daarbij horende 
vaardigheden nemen sterk toe. De corona periode heeft dat 
versneld doordat we meer op computers werken en online zijn 
gaan vergaderen. Maar niet voor iedereen zijn die digitale vaardig -
heden evident. Jobvereisten kunnen veranderen doorheen de 
tijd, maar ook robotisering kan erop inwerken. Een bouwvakker 
zal machines gebruiken die het metsel werk kunnen doen. Maar 
iemand moet die machine aansturen. Technische skills zullen 
hoe dan ook belangrijker worden, maar ook menselijke skills die 
ons onderscheiden van robots. Dat vereist dat we ons flexibel 
opstellen ten opzichte van de inhoud van onze jobs. Zo wordt 
de uitdaging van ‘bijblijven’ – levenslang leren – heel belangrijk. 
Dat was al het geval, en het zal zeker niet verminderen.  
 
MAAR TOCH BLIJFT DE KRAPTE HARDNEKKIG. HELPEN DIE 
OPLEIDINGEN DAN NIET? 

Sarah Vansteenkiste: Er speelt vooral iets anders. Je ziet een 
grote groep van mensen die onvoldoende motivatie heeft om 
levenslang te leren. In Vlaanderen geeft 42% van de volwassenen 
aan geen opleiding te hebben gevolgd, en er ook geen te willen 
volgen. Dat percentage neemt toe bij de meer kwetsbare profielen, 
dus kortgeschoolden of mensen die buiten de arbeidsmarkt 
staan, en ook 55-plussers. De belangrijkste reden is dat mensen 
vaak niet weten waaróm ze die opleiding zouden moeten 
volgen. Ze zijn zich ook niet altijd bewust van de toekomstige 
uitdagingen van hun functie. Het is deels aan ons, aan de 

werkgevers en aan de beleidsactoren, om dat te gaan duiden. 
De grote uitdaging is om opleidingsopportuniteiten te vertalen 
naar concrete functies en te tonen dat als je je job goed  
wilt blijven doen, je zaken zal moeten leren in een opleiding.  
We proberen dit concreter en tastbaarder te maken naar 
mensen toe. Dat is de insteek van ons nieuw project rond 
competentieprognoses.  
 
COMPETENTIEPROGNOSES 
TER VERDUIDELIJKING: KORTGELEDEN HEEFT HET STEUNPUNT 
WERK VAN DE VLAAMSE REGERING EEN SUBSIDIE VAN  
1 MILJOEN EURO GEKREGEN VOOR DAT PROJECT ROND 
COMPETENTIEPROGNOSES. KAN JE DAAR WAT MEER  
OVER VERTELLEN? 

Sarah Vansteenkiste: Veel mensen, organisaties en beleids -
actoren weten niet goed welke evoluties op ons af komen. 
Bijvoorbeeld hoe sectoren en beroepen kunnen evolueren in  
de toekomst. Of welke tekorten er zouden kunnen ontstaan op 
de arbeidsmarkt qua beroepen en competenties. Individuen 
proberen hun huidige functie goed te doen maar kunnen vaak 
niet inschatten hoe de inhoud van hun job in de toekomst kan 
veranderen. Ook organisaties weten vaak niet welke vaardig -
heden binnen vijf jaar meer nodig zullen zijn. Met ons project 
willen we dat stapsgewijs uitbouwen en meer inzichten bieden 
op macroniveau.  
 

HOE GAAN JULLIE DAARIN TEWERK? 

Sarah Vansteenkiste: We vertrekken van een volledig verhaal 
dat ruimere analyses toont van evoluties op de arbeidsmarkt op 
sector- en beroepsniveau: van mogelijke tekorten, uitdagingen, 
competenties en opportuniteiten. Dat kan helpen als tool voor 
bijvoorbeeld loopbaanbegeleiders om het gesprek te voeren op 
individuele basis. Op die manier kunnen ze laten zien hoe een 
functie kan evolueren. Ze kunnen tonen dat de arbeidsmarkt 
opportuniteiten biedt als je je wilt heroriënteren of iets anders 
wilt doen. Mede door het tonen van opleidingen hoop je dat 
mensen meer geneigd zullen zijn die ook te gaan volgen. Het is 
de bedoeling deze zaken tastbaar te maken en tot bij burgers 
en organisaties te brengen. Zo'n prognoses kunnen de toekomst 
niet voorspellen, maar wel richtingen aangeven. Ze kunnen alle 
actoren helpen om meer toekomstgericht te denken. 
 
ZOU JE ZELF NOG IETS WILLEN MEEGEVEN? 

Sarah Vansteenkiste: Ik zou graag nog iets willen zeggen over 
levenslang leren. Universiteiten kunnen daar een belangrijke rol 
in spelen, door opleidingen op maat aan te bieden. Dat is de 
lijn die nu gelegd wordt, ook vanuit de KU Leuven. Enerzijds 
mik je op schoolverlaters, de generatiestudenten, en voorzie je 
deftige opleidingen voor hen. Daarnaast wordt het ook steeds 
belangrijker om volwassenen te stimuleren met opleidings -
modules, en hen mee te trekken in het verhaal van duurzame 
loopbanen, waarbij ze bijscholen aan de universiteit en regelmatig 
terugkomen om nieuwe opleidingen te volgen.  

Hilde Roos en Hanneke van Sloten 

“Universiteiten kunnen een 
belangrijke rol spelen bij 

levenslang leren”
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Baloise Leerstoel  
‘Zo eenvoudig als een selfie’

Een van de meest zichtbare onderdelen van de Leerstoel is het 
portaal gonna.be, waar bezoekers financiële simulaties kunnen 
maken. Het portaal staat open voor het brede publiek, maar is 
ook voor leraren interessant bij het aanleren van ‘economische 
en financiële competenties’ bij hun leerlingen uit het middelbaar 
onderwijs. Tot slot hebben ook makelaars een eigen plek op  
de website, waar ze helemaal conform de complexe wetgeving, 
hun klanten kunnen informeren. We maken een stand van 
zaken op met Leerstoel-titularis professor Kristof De Witte, 
doctoraatsstudent Francisco Pitthan (beiden FEB, KU Leuven) 
en Geert Ghyssaert en Elise Danckers, respectievelijk product 
owner en content owner bij Baloise. 
 
Kristof De Witte: Een Leerstoel is een vorm van mecenaat 
waarbij een bedrijf of publieke instelling een schenking doet aan 
een onderzoeksgroep om onafhankelijk, fundamenteel onderzoek 
te gaan voeren. Baloise is destijds bij ons terechtgekomen 
omdat wij veel onderzoek hebben gedaan naar financiële educatie. 
Wij van onze kant waren erg geïnteresseerd in gedrags -
economische inzichten. Het leek ons een mooie opportuniteit 
om financiële geletterdheid en inzichten uit de gedragseconomie 
samen te brengen in een Leerstoel. Hierdoor kunnen we zowel 
focussen op nieuw, fundamenteel onderzoek en tegelijk 
maatschappelijke impact genereren, want onze financiële 
educatie laat nog vaak te wensen over.  
 
HET IS DUS NODIG DAT JONGEREN EN BURGERS FINANCIEEL 

WORDEN OPGEVOED? 

Kristof De Witte: Jazeker, dat zag je met de hele FIRE-
discussie en het VRT-programma dat intussen offline is gehaald. 
Toch doen we het over het algemeen vrij goed in Vlaanderen. 
Een probleem is wel dat twaalf percent van onze jongeren de 
meest basale vragen niet aankan. Ze herkennen een factuur 
bijvoorbeeld niet als factuur. Een ander probleem is dat 40 percent 

van de volwassenen onvoldoende financiële kennis heeft. 
Dat zijn de mensen die zich laten verleiden door FIRE en 
piramide-games, of hun geld in heel risicovolle activa zoals 
bitcoins investeren, en op die manier in de problemen komen. 
Dus die financiële educatie heeft gevolgen op korte, maar ook 
op lange termijn – bijvoorbeeld qua pensioenopbouw en 
verzekeringen. Voor een leek die niet in de financiële wereld 
meedraait, is het vaak moeilijk om het precieze pensioen in te 
schatten. Ben ik voldoende gewapend? Moet ik bij sparen? 
Moet ik een extra verzekering nemen? Als we mensen beter 
naar hun pensioen kunnen begeleiden, heeft dat een enorme 
maatschappelijke impact. Hetzelfde geldt voor onverwachte ziekte 
of arbeids ongeschiktheid. Dat zijn vaak moeilijke en complexe 
zaken, die we in de Leerstoel, met gonna.be, via simulatoren 
willen aanreiken. Dus het antwoord op je vraag is tweeledig:  
we doen het enerzijds vrij goed, maar anderzijds zijn er bepaalde 
groepen die financieel niet voldoende gewapend zijn.  
 
Geert Ghyssaert: Om het even te illustreren: midden 2019,  
kort voor de lancering van de Leerstoel, hebben we 1034 Belgen 
bevraagd en wat blijkt? De helft van de bevraagden, jonger 
dan 50, heeft er totaal geen idee van hoeveel pensioen ze 
later zullen hebben. Het werd nog dramatischer toen we hen 
vroegen wat ze gingen krijgen bij ziekte, ongeval of overlijden 
van de partner. De onwetendheid over deze specifieke vraag 
op welk inkomen ze dan zullen terugvallen, is bangelijk groot. 
Bovenop de sociale zekerheid bestaan er nochtans tal van 
oplossingen om deze risico’s te verzekeren. Baloise biedt deze 
producten aan, net om de financiële kopzorgen van onze 
klanten weg te nemen. Als mensen weten dat ze minder gaan 
krijgen maar niet kunnen benoemen hoeveel – zelfs niet kunnen 
ráden hoeveel – is er een probleem. Wat de enquête ons ook 
heeft geleerd, is dat 60% van de bevraagden wekelijks bezig is 
met de financiën van het huishouden, maar slechts 1 op 5 heeft 
nagedacht over een financieel toekomstplan.  

Financiële geletterdheid is een belangrijke voorwaarde om succesvol te kunnen 
deelnemen aan de samenleving. Toch nemen mensen, ongeacht hun opleidings -
niveau, vaak irrationele beslissingen als het gaat om geldzaken. Welke denkfouten 
maken ze zoal? En welke ingrepen kunnen leiden tot een meer rationeel financieel 
gedrag? Deze twee vragen worden onderzocht in de Baloise Leerstoel voor 
Financieel Welzijn. 

INTERVIEW MET KRISTOF DE WITTE, FRANCISCO 
PITTHAN, ELISE DANCKERS EN GEERT GHYSSAERT
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Elise Danckers: Je persoonlijke situatie inschatten, is voor 
iedereen anders natuurlijk. Maar het is blijkbaar ook heel moeilijk 
om daar zelf mee aan de slag te gaan. Om te weten waar je 
meer informatie kunt krijgen bijvoorbeeld. Op gonna.be kan je 
zelf heel precies gaan berekenen: hoeveel pensioen je wil. 
Hoeveel geld heb ik écht nodig? Het wordt uitgelegd in 
eenvoudige woorden zodat iedereen het begrijpt. Op gonna.be 
bekijken we jouw specifieke situatie. Wat zijn jouw standaarden? 
Wat wil jij in de toekomst zeker waarborgen?  
 
DE KU LEUVEN WILDE VOORAL WERKEN ROND DENKFOUTEN 

EN ANDERE GEDRAGS-ECONOMISCHE ASPECTEN.  

WAT WILDE BALOISE UIT DE SAMENWERKING HALEN? 

Geert Ghyssaert: Deze kennisdeling is sowieso erg verrijkend 
voor Baloise. Het leverde al heel wat onderbouwde inzichten 
op die we willen meenemen in de verdere ontwikkeling van het 
platform. Door samen het probleem aan te pakken, versterken 
we elkaar maatschappelijk. Gezamenlijke inzichten zijn sterker 
dan afzonderlijke. Daarnaast komen we dankzij de universiteit 
in contact met nieuwe partners en doelgroepen die we zelf 
moeilijk zouden bereiken, zoals leerkrachten uit het secundair 
onderwijs die financiële educatie onderwijzen. Gonna.be is een 
ideaal platform daarvoor. 
 
WAT IS ER NOG ALLEMAAL TE VINDEN OP GONNA.BE? 

Elise Danckers: Gonna.be wil elke Belg op een neutrale en 
laagdrempelige manier inzicht geven in zijn financiële situatie en 
mogelijke maatregelen voorstellen. Dat doen we via een chatbot 
(geautomatiseerde gesprekspartner, red.) die 24/7 beschikbaar 
is en je meeneemt in een simulator. Daarnaast kan je testen 
welk type belegger je bent – defensief, dynamisch – maar ook 
je risicoappetijt en je houding ten opzichte van duurzaamheid. 
Dan is er nog een luik met educatieve content: video’s, blogs, 
testimonials, instructionals, die je wegwijs maken in het financiële 
kluwen. Zo proberen we financiële risico’s bespreekbaar én 
toegankelijk te maken. Het staat open voor iedereen op eender 
welk toestel. Gratis en zonder registratie plicht. Met die inzichten 
hopen we dat mensen bewuster en beter geïnformeerd naar 
hun makelaar of financieel adviseur kunnen stappen.  
 

FINANCIËLE SELFIE 

HEBBEN JULLIE SINDS DE LANCERING AL EEN AANTAL 

BELANGRIJKE ZAKEN KUNNEN CONCLUDEREN? 

Geert Ghyssaert: Er zijn ongeveer 120.000 simulaties opgemaakt 
via de chatbot. Dat heeft ons vele nieuwe inzichten gegeven, 
hoewel de echte analyse nog moet gebeuren. We gingen 

ervan uit dat vooral mensen met lagere inkomens gebruik 
zouden maken van de simulaties. Dat is absoluut niet het 
geval. We trekken op gonna.be mensen aan met mooie, 
gemiddelde lonen, even wichtig verdeeld onder zelfstandigen, 
bedrijfsleiders, arbeiders, bedienden en contractuele ambtenaren. 
Ook de veronder stelling dat gonna.be vooral gebruikt zou 
worden door zelfstandigen en bedrijfsleiders, blijkt een fabel. 
Dat is althans een eerste voorzichtige tendens.  
 
ZIJN JULLIE VAN PLAN DE WEBSITE ZO AAN TE PASSEN, 

ZODAT MENSEN IN FINANCIEEL KWETSBARE SITUATIES  

ER BETER HUN WEG IN VINDEN?  

Geert Ghyssaert: We doen regelmatig gebruikerstesten. Net voor 
de zomer hebben we opnieuw bij een diverse groep van 
gebruikers uit Vlaanderen en Wallonië getest. Zij waarderen dat 
we zo breed gaan en elke actieve Belg aanspreken, kwetsbare 
en minder kwetsbare. Er zijn ook inzichten uit voortgekomen 
die aantonen waar het beter kan en waar we moeten bijsturen. 
Het einddoel is om gonna.be zo eenvoudig te maken als een foto 
nemen, zodat je zonder moeite een financiële selfie kan maken.  
 
ER ZIJN TWEE WETENSCHAPPELIJKE EXPERIMENTEN 

GEDAAN OP DE SITE, WAARVAN EEN GEPUBLICEERD IS IN 

EEN VOORAANSTAAND WETENSCHAPPELIJK TIJDSCHRIFT. 

WAT HEBBEN JULLIE PRECIES ONDERZOCHT? 

Francisco Pitthan: Het doel van één van de experimenten was 
om te weten te komen of kuddegedrag je beslissingen in verband 
met je pensioen of verzekeringen beïnvloeden. We hebben 
getest of mensen die zich bewust zijn van kuddegedrag hun 
gedrag ook veranderen. We hebben vastgesteld dat dat niet zo 
is. Ze blijven hetzelfde gedrag vertonen.  
 
KUNNEN JULLIE DAT KUDDEGEDRAG WAT VERDER 

TOELICHTEN? 

Kristof De Witte: Kuddegedrag komt erg vaak voor. Denk 
maar aan het toiletpapier tijdens de covid-crisis. 

LESSENPAKKET VOOR SECUNDAIR 
ONDERWIJS 

Sinds 2019 behoort ‘Economische en financiële 
competenties’ tot een van de kerncompetenties van de 
nieuwe eindtermen. Dat zijn de basisvaardigheden die 
elke scholier moet hebben bij het afsluiten van het 
secundair onderwijs. Jongeren zijn extra kwetsbaar 
voor financiële katers omdat ze vaak denkfouten 
maken, zoals het onderschatten van risico’s of een 
fixatie op de korte termijn. De Baloise Leerstoel voor 
Financieel Welzijn ontwikkelde een digitaal 
lessenpakket voor 14- tot 18-jarigen dat is opgevat als 
een ‘digitale’ levensweg: leerlingen leren er financiële 
beslissingen nemen, geënt op situaties uit het echte 
leven. Op die manier verwerven ze inzicht in hun 
fouten. Het lesmateriaal van vier uur bevat drie grote 
thema’s – Verzekeren, Pensioenen, Sparen & Beleggen 
– en is helemaal gratis. 
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Of de financiële crisis in Griekenland een paar jaar geleden, 
waar burgers een bankrun hebben veroorzaakt: ze zien mensen 
in de rij staan bij een bank automaat en doen hetzelfde omdat 
ze bang zijn in problemen te komen. We stellen vast dat een 
waarschuwing daartegen onvoldoende werkt. Dat is wat we op 
de website via experimenten ontdekten.  
 
Elise Danckers: Om het heel concreet te maken: na een simulatie 
kom je bij ons op een pagina terecht met drie suggesties. De helft 
van de bezoekers krijgt daar een cijfer bij, bijvoorbeeld: ‘87% 
van de bezoekers kiest voor deze optie’. Die mededeling is 
random gekozen. We wilden ermee nagaan of mensen erdoor 
beïnvloed worden. In de stap nadien kregen ze een melding met 
de look & feel van de KU Leuven: ‘Laat je niet misleiden door 
dat cijfer, het is uit de lucht gegrepen. Nu je weet dat dit cijfer 
verzonnen is, wil je je keuze alsnog aanpassen?’ Op die manier 
werd weten schappelijk onderzoek geïntegreerd in de website.  
 
WAT DEDEN JULLIE IN HET TWEEDE EXPERIMENT OP  

DE WEBSITE?  

Francisco Pitthan: In het tweede onderzoek hebben we de 
invloed van gamification op het gedrag van mensen onderzocht, 
dus hoe mensen reageren als er game-elementen in de vragen -
lijst worden toegevoegd. De resultaten zijn nu onder peer review 
bij een wetenschappelijk tijdschrift. 
 
Kristof De Witte: Als je game-elementen toevoegt, zoals ‘je 
bent goed bezig!’, ‘nog even volhouden!’, zijn mensen meer 
geneigd de vragen tot het einde te beantwoorden. Maar als het 
aankomt op de feitelijke keuze die ze moeten maken op het 

einde, zien we een terugval. Dus mensen gaan sneller naar het 
einde toe, maar als ze écht moeten kiezen, voor een product 
bijvoorbeeld, is er minder klikgedrag. Dat is op zich interessant, 
omdat het een spin-off is naar andere online leerplatforms, zoals 
moocs (‘massive open online courses’, red.). Wat we leren op 
gonna.be, kunnen we dus ook naar moocs vertalen, of naar 
adaptieve leerpaden in het middelbaar onderwijs waar ook online 
geleerd wordt, en waar je veel uitval ziet. 
 

TSUNAMI AAN GEDRAGSREGELS 

GONNA.BE HEEFT OOK EEN APARTE OMGEVING VOOR 

MAKELAARS. HOE COMBINEERT DE WEBSITE HET LUIK VOOR 

MAKELAARS MET DAT VAN HET GROTE PUBLIEK? 

Geert Ghyssaert: Het luik voor makelaars ligt in het verlengde 
van het publiek toegankelijke gonna.be. Makelaars kunnen er 
simulaties van klanten inkijken en verfijnen. Ze kunnen ook zelf 
simulaties maken, omdat niet elke klant dit vooraf doet op 
gonna.be. We hebben daarvoor een eenvoudige wizard 
opgezet die financiële risico’s benoemt, behoeften in kaart 
brengt, kenniservaring en risicoappetijt test, de geschiktheids- 
en passendheidstoets uitvoert ... Ik zie je denken ‘wat is dat 
allemaal?’ Het is zo dat financiële adviseurs sinds de financiële 
crisis van 2008 een tsunami aan gedragsregels moeten volgen, 
om te vermijden dat klanten producten kopen waarvan ze  
de risico’s niet kennen. Vandaag moeten klanten beter 
gedocumenteerd en geïnformeerd worden. Makelaars moeten 
dat ook hard kunnen maken: er moet een volledig klanten -
dossier gemaakt worden dat aantoont dat je de kennis en 
ervaring hebt getest, en verlangens en behoeften in kaart hebt 
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gebracht. Het biedt de makelaar gemoedsrust omdat hij 
werkt volgens de regels, en voor de consument is het een 
advies-, leer- en reflectiemoment geworden in plaats van 
een verkoopgesprek. De klant weet duidelijk ‘ik koop dit 
product omdat het deze behoefte inlost’. Het is een educatief 
proces. Dat is er uniek aan.  
 
HOE POSITIONEERT DE WEBSITE ZICH TEN OPZICHTE VAN  

DE VELE NIEUWE FINTECH-SPELERS? 

Geert Ghyssaert: De oorsprong van veel fintechspelers ligt 
inderdaad in die makelaarswereld. Als makelaar zochten ze 
oplossingen voor zichzelf en hebben dat verhaal vervolgens op 
de markt gebracht – vooral met de behoefte van de adviseur in 
het achterhoofd. Onze website houdt rekening met twee doel -
groepen. De adviseur kan enerzijds de klant op een toegankelijke 
manier inzicht bieden, helemaal volgens de wetgeving. 
Anderzijds wint de consument er ook bij, want hij wordt een 
stuk wijzer en bewuster over zijn eigen financiële situatie. Daarin 
onderscheidt gonna.be zich duidelijk van de traditionele fintech-
spelers. 
 

HEFBOOM 

HOE KIJKEN JULLIE TERUG NAAR DE GEHELE LEERSTOEL? 

Kristof De Witte: We zitten nu in het derde jaar en ik denk dat 
we over een heel positief verhaal mogen spreken. De faculteit 
ziet personen of instellingen met een Leerstoel als een 
geprefereerde partner. Op faculteitsniveau willen we de banden 
met Baloise zeker verder aanhalen. Voor de faculteit betekent 
het een meerwaarde en meer zichtbaarheid. Ook in termen van 
‘corporate social responsability’ kan deze vorm van mecenaat 
tellen, omdat verzekeringspartijen kunnen aantonen dat ze 
vanuit de koepel een brede groep burgers vooruithelpt.  
De Leerstoel past ook binnen onze onderzoekslijn naar 
lesmateriaal secundair onderwijs, waarbij we didactisch 
materiaal ontwikkelen en testen rond financieel-economische 
competenties. Via de Leerstoel kunnen we met andere 
woorden lesmaterialen creëren die een gunstige impact 
hebben op leerprestaties – en zo hopelijk mensen ten goede 
beïnvloeden. Als we dat kunnen doen voor financieel-econo -
mische compe tenties, heeft dat een positieve invloed op 
vermogensopbouw, welzijn, gezondheid en dergelijke meer.  
In die zin is er een duidelijke positieve impuls, ook met die link 
naar gedrags economie. Sterker nog, ons onderzoek creëert 
hefbomen voor andere onderzoekers.  
 
Geert Ghyssaert: Ook langs onze kant is er veel enthousiasme. 
Ik vind het een zeer actieve leerstoel, open en transparant.  
We hebben samen al heel wat bereikt. De resultaten van het 
onderzoek gaven ons genoeg voer om gonna.be beter te maken.  
 
HEBBEN JULLIE NOG PLANNEN OM IN DE TOEKOMST SAMEN 

ZAKEN OP POTEN TE ZETTEN? 

Geert Ghyssaert: Het verhaal van gonna.be is zeker geen 
eendagsvlieg. Dus: zeer zeker. Binnenkort hebben we afgesproken 
om na twee jaar te bekijken welke intenties er nog leven bij 
Baloise en de KU Leuven. Wij denken dat er vanuit het platform 

gonna.be nog heel wat verbeteringen mogelijk zijn en dat we 
trots mogen zijn met wat we vandaag al hebben. Door die 
inzichten hebben we voldoende elementen om diverse pagina’s 
te herwerken en de drempel voor de bezoeker te verlagen.  
Zo blijven we optimaliseren met elkaars inzichten. Intussen blijven 
we werken aan content met nieuwe video’s, instructies, blogs. 
 
Kristof De Witte: Wat ook in de pijplijn zit, is het breder verspreiden. 
Geert gaat gonna.be toelichten in andere landen waar Baloise 
actief is. Ikzelf ben uitgenodigd door de OESO om een 
presentatie te geven over gedragseconomie en zal daar 
gonna.be ook voorstellen. Op die manier kan het als een soort 
best practice in andere landen getoond worden. Zo kunnen we 
een hefboom creëren voor een wereldwijde verbetering van de 
financieel-economische competenties. Een van de papers staat 
nu op de G53-website – een netwerk van mensen dat bezig is 
met financieel-economische educatie – en werd door vele 
experten gelezen. Dat kan helpen om de bevindingen van de 
Leerstoel verder te verspreiden in de internationale econo -
mische wereld. En hopelijk zo het beleid te beïnvloeden.  
 

Els Brouwers 
 
Gonna.be 

 
 

Samenwerken met de Faculteit  
Economie & Bedrijfsbeheer? 

EDUCATIEVE MASTER IN  
DE ECONOMIE: UNIVERSITAIRE 
OPLEIDING TOT LERAAR 

De KU Leuven biedt een universitaire opleiding tot 
leraar aan. Deze studie bevindt zich op het kruispunt 
van een academische basisopleiding, wetenschap -
pelijk onderzoek en de onderwijspraktijk. De opleiding 
wapent universiteitsstudenten met de basiscompetenties 
die nodig zijn om het beroep van leraar uit te oefenen. 
Dankzij het dynamische samenspel tussen engagement, 
inhoudelijke expertise, creativiteit en een authentieke 
relatie met leerlingen, dragen onze afgestudeerden bij 
aan de vorming van jonge mensen. De leraren in spe 
krijgen een rijk aanbod geserveerd waarbij ze via  
de keuzeruimte hun eigen ontwikkeling kunnen maxi -
mali seren. Het inhoudelijk stevig en flexibel aanbod wordt 
versterkt door het blended traject, een combinatie van 
afstandsonderwijs en contactonderwijs. Op die manier 
komen studenten voorbereid naar 
de contact momenten en ontstaat er 
een vruchtbare inhoude lijke discussie 
in de lessen. 
 

Interesse?  



Students@FEB

Apolloon, de studentenvereniging van de Faculteit Bewegings- 
en Revalidatiewetenschappen, ‘de sportkotters’, wonnen deze 
editie met maar liefst 1087 rondjes van 519 meter, op de voet 
gevolgd door de ‘ingenieurs’ van de Vlaamse Technische Kring 
(VTK) met 2 rondjes achterstand. Anke Somers, vice-praeses 
Sport van Ekonomika, maakte tijd voor enkele vragen.  
 
HOE VERLIEPEN DE TRAININGEN? HEBBEN JULLIE ZE 

ANDERS AANGEPAKT DAN ANDERE JAREN?  

Anke Somers: We hebben ons dit jaar meer gefocust op het 
langlopen. Eén van de twee loopsessies was een duurloop,  
de andere een kortere training. Voor de rest was het gelijkaardig 
aan vorige jaren. Omdat het ons opviel dat studenten niet altijd 
tijd hadden voor een complete looptraining hebben we de 
laatste week een grote testweek gehouden met iedere dag een 
moment om te testen. De studenten kwamen die week opdagen 
wanneer ze tijd hadden en gingen weg wanneer ze wilden. 
 
EKONOMIKA DACHT TOT DE PRIJSUITREIKING DAT ZE ALS 

ENIGE OP DE DERDE PLAATS WAS GEËINDIGD. HET WAS  

EEN GROTE VERRASSING TOEN JULLIE TE HOREN KREGEN 

DAT HET EEN GEDEELDE PLAATS WAS MET LBK (‘BIO EN 

LANDBOUW’). HET BLIJFT NATUURLIJK EEN MOOIE 

PRESTATIE, MAAR HOE REAGEER JE DAAROP ALS JE OP  

HET PODIUM STAAT VOOR EEN PAAR DUIZENDEN MENSEN? 

Anke Somers: We waren natuurlijk niet blij en ook erg 
geschrokken. Ik wist totaal niet hoe ik moest reageren en heb 
nog steeds een beetje spijt van mijn reactie. We zijn natuurlijk 
sportief gebleven tegen LBK omdat zij er niets aan konden 
doen, en ook niet wisten dat het om een gedeelde plaats ging 
zijn. Omdat we zo met verstomming geslagen waren, hebben 
we onze supporters en lopers niet kunnen bedanken op het 
podium. Jammer, aangezien dat nu net hét moment is om je 
waardering te tonen. Dat is natuurlijk wel achteraf gebeurd.  

Het grootste sportieve evenement van het academiejaar vond in 2022 plaats op  
25 oktober aan het Universitair Sportcentrum van de KU Leuven, beter bekend als 
‘Sportkot’. De populaire 24-urenloop! Dat is een aflossingsloop waarin studenten van 
18 studentenverenigingen van de KU Leuven en enkele hogescholen het tegen elkaar 
opnemen. Ekonomika eindigde op een eervolle derde plaats… tesamen met de Kring 
der Leuvense Biologiestudenten (LBK).

GLORY GLORY EKONOMIKA!  
Een terugblik op de jaarlijkse 24-urenloop
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En bij deze wil ik nogmaals iedereen van harte 
bedanken voor de fantastische prestatie en voor het 
supporteren! 
 
WAT VOND JE IN HET ALGEMEEN VAN DEZE EDITIE?  

Anke Somers: Ons gemiddelde was dit jaar 1:23, wat 
echt spectaculair is. Onze lopers waren in uitstekende 
conditie en de band tussen de atleten onderling was 
ook goed. Dat heeft ervoor gezorgd dat Ekonomika 
nogmaals haar record heeft verbroken. Het was echt 
een topeditie! Het is trouwens niet de eerste keer dat 
we zo’n spannend en adembenemend scenario 
meemaken. 11 jaar geleden won Ekonomika, na een 
strijd van 24 uren, nipt met 1 seconde voorsprong op 
LBK. Deze 50ste editie was zeker en vast geslaagd. 
We hebben alles gegeven wat we in huis hadden!  
 
DIT HAD NOOIT GEKUND ZONDER ALLE LOPERS DIE 

ZICH MAXIMAAL HEBBEN INGEZET.  

Absoluut! Dus nogmaals, namens de hele Ekonomika-
ploeg, hartelijk dank aan iedereen die heeft meegelopen, 
meegeholpen, aan alle supporters en aan het 24-uren -
team. Zonder jullie was het niet mogelijk geweest!  
 
GLORY GLORY EKONOMIKA! 
 

Oda Roziers en Romane Drooghaag 
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In 2021 konden de coronamaatregelen eindelijk op de schop. 
Dit zette een groep studenten, die terug zoals vanouds wilden 
feesten, aan tot het organiseren van een ambitieus studenten -
festival: ‘Project Leuven’, of ‘Project L’. Het concept sloeg in als 
een bom: veel evaluatie was er niet nodig om te beslissen dat 
het festival ook in 2022 zou plaatsvinden.  

Maar liefst zeven studentenverenigingen, waaronder Ekonomika, 
zetten hun schouders mee onder het project dat in 2022 nog 
groter en nog beter moest worden. Of dat gelukt is, vertellen 
vier studenten van de Faculteit Economie en Bedrijfsweten -
schappen, die allemaal vanuit een ander perspectief betrokken 
waren bij het festival. 

Een knalfeest van 85 decibel! 
Project L, het grootste 
studentenfestival van België  
Elk jaar kijken studenten ernaar uit om na een lange zomervakantie opnieuw  
naar Leuven te trekken om hun vrienden en vriendinnen terug te zien. Traditioneel 
wordt het nieuwe academiejaar ingezet met vele grote en kleine feestjes. Op 5 en 
6 oktober stond één van de grootste events van het academiejaar op de kalender: 
Project L. Dit tweedaags festival werd voor het tweede jaar op rij georganiseerd.

Students@FEB
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De praeses van Ekonomika (links) en de praeses van LBK op het festivalterrein.



WAT MAAKT PROJECT L ZO SPECIAAL? 

Ruben Vaeremans: Ten eerste dat de organisatie van zo’n 
groot festival volledig in handen is van gewone studenten.  
Toch hebben we het voor elkaar gekregen om op twee dagen 
telkens meer dan 4000 medestudenten te entertainen op een 
grasveld. Ten tweede is het uniek omdat er zoveel verschillende 
studentenverenigingen aan meewerken. Ik denk dat het zeker 
niet overdreven is om Project L een speciaal evenement te noemen. 
  
HET IS INDERDAAD BEST UNIEK DAT ZEVEN 

STUDENTENKRINGEN SAMENWERKEN OM EEN GROOT EVENT 

NEER TE ZETTEN. HOE VERLIEP DE SAMENWERKING? 

Ruben Vaeremans: Zeven kringen, dat gaat om veel mensen. 
Een goede coördinatie is dan ook onontbeerlijk. Over het 
algemeen verliep de samenwerking zeer goed. Er waren natuurlijk 
mindere momenten of momenten van frustratie, maar het 
gevoel van samenhorigheid was duidelijk overheersend. 
Doordat we met zeven verenigingen samenwerkten, konden de 
verantwoordelijkheden opgesplitst worden en was er minder 
stress. Hiervoor was ik zeer dankbaar. Het was een intense 
samenwerking, we waren als team van Ekonomika aangenaam 
verrast door de inspanningen van de andere kringen. Ik blik er 
met een goed gevoel op terug. 
 
EKONOMIKA ZAT DIT JAAR VOOR DE EERSTE KEER MEE IN  

DE ORGANISATIE. VANWAAR DIE KEUZE? 

Ruben Vaeremans: Vorig jaar organiseerde Ekonomika het 
‘Welcome Back Fest’ op hetzelfde moment als de eerste editie van 
Project L. Dit jaar vond ik het vanzelfsprekend om de krachten te 
bundelen en samen één groot festival te organiseren. Wat we 
hebben kunnen neerzetten, had Ekonomika volgens mij nooit zelf 
kunnen organiseren. Je hebt de hulp van andere kringen nodig om 
zo’n groots event op poten te zetten, alleen al op technisch vlak. 
 
IS DE MEDE-ORGANISATIE VAN PROJECT L VOOR HERHALING 

VATBAAR? 

Ruben Vaeremans: Ik zou het zeker aanraden voor de volgende 
jaren omdat het een concept is met enorm veel potentieel.  
Met de opgedane ervaring van dit jaar is het bovendien mogelijk 
om volgend jaar de lat nog hoger te leggen. Ik hoop oprecht 
dat Project L een blijver is en dat het een begrip wordt in de 
Leuvense studentenwereld. 
 
TOT SLOT: WAT VOND JIJ HET LEUKSTE MOMENT ? 

Ruben Vaeremans: Goh, er waren zoveel leuke momenten. 
Maar als ik toch moet kiezen: het mooiste was toen ik vanuit 
de backstage uitkeek op het festival en iedereen zag feesten 
en plezier maken. Alles verliep goed, de artiesten knalden en 
het publiek ging uit de bol. Dat gaf zoveel voldoening. Op dat 
moment wist ik waarvoor ik al die inspanningen had geleverd. 

HOE WAS HET OM ALS ARTIEST DEEL UIT TE MAKEN VAN ZO 

EEN GROOT FESTIVAL? 

Viktor Wyns: DJ-en op een groot event is altijd tof omdat je 
met je artiestenbandje overal binnen mag. Ik kon contacten 
leggen met andere artiesten in de backstage en mee feesten 
op het hoofdpodium. Het optreden was zeer aangenaam 
omdat de organisatie zo goed in orde was. Ik werd meteen 
begeleid naar mijn loge, alle voorzieningen waren goed. Wat me 
opviel, was de goede controle op het hoofdpodium. Artiesten 
konden ongestoord hun ding doen en mensen die mee op het 
podium stonden, bleven goed op afstand. Allemaal dik in orde, 
zeker niet evident voor zo een groot festival! 
 
DE CONCURRENTIE WAS NIET OM TE LACHEN, MET NAMEN 

ALS REGI EN USED. HOE HEB JE HET PUBLIEK TOCH WARM 

GEKREGEN OM OP JOUW MUZIEK TE DANSEN? 

Viktor Wyns: Mijn eerste set was op het kleinere podium,  
de Red Bull Stage. Het was moeilijk om veel publiek aan te 
trekken omdat Regi op dat moment optrad op de main stage. 
Het feit dat ik mijn muziek maar op 85 decibel mocht draaien – 
wat echt niet veel is – hielp ook niet. Wat wel in ons voordeel 
speelde, was dat in de achterste helft van de grote tent het 
geluid ook niet te luid mocht, waardoor sommige studenten 
toch naar de Red Bull Stage afzakten om te dansen. Aan het 
eind van Regi’s set werd het zelfs erg druk voor mijn DJ booth. 
Dat, in combinatie met het draaien van meezingers, zorgde voor 
een leuke sfeer. Ondanks de moeilijke elementen onthoud ik vooral 
dat de festivalgangers zich geamuseerd hebben tijdens mijn set. 
 
WAT VOND JIJ HET LEUKSTE MOMENT VAN PROJECT L? 

Viktor Wyns: Mijn leukste moment ging gepaard met mijn minst 
leuke moment. Mijn tweede set van de avond zou plaatsvinden 
in de Stëlz partybus. Net toen het mijn beurt was, viel het grote 
Stëlz-logo dat bovenop de bus stond naar beneden, omdat 
mensen zo stevig hadden gedanst de voorbije twee dagen. 
Door het voorval werd de bus afgesloten waardoor ik niet kon 
draaien op de piekuren van het festival. Dat was een zware 
teleurstelling! Geluk bij een ongeluk: door de vrijgekomen tijd 
kon ik op de main stage gaan staan naast Used, terwijl hij aan 
het optreden was. Dat was onbetaalbaar! 
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Project L
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HOE WAS JOUW ERVARING ALS ‘SHIFTER’ TIJDENS PROJECT L?  

Louis Notte: Bij het opbouwen en afbreken was de coördinatie 
soms zoek, waardoor dubbel werk niet vermeden kon worden. 
Dat was voor onze motivatie wel een domper. Maar alles bij 
elkaar blik ik terug met een goed gevoel. Tijdens het festival 
waren de shifts echt plezierig: je maakt het evenement mee 
vanop de eerste rij en werkt tussen mensen die zich allemaal 
aan het amuseren zijn. Dat creëert een fijne werksfeer. Ik heb 
er zelfs een vriendschap aan overgehouden met een verant -
woordelijke van het festival!  
 
PROJECT L WERD GEORGANISEERD DOOR ZEVEN KRINGEN. 

HOE VERLIEP DE SAMENWERKING MET DE VRIJWILLIGERS 

VAN DE ANDERE VERENIGINGEN? 

Louis Notte: Zeer goed, ik heb heel wat mensen leren kennen 
met wie ik zeker nog een praatje zal slaan als ik ze tegenkom. 
Er was ook geen kliekjesmentaliteit: iedereen werkte goed 
samen met iedereen. Alle vrijwilligers hadden dezelfde 
mentaliteit en gedrevenheid om een mooi evenement neer te 
zetten. Dat droeg absoluut bij aan de aangename werksfeer 
tijdens het festival.  
 
WAT VOND JE HET LEUKSTE MOMENT VAN PROJECT L? 

Louis Notte: Er is niet echt een moment dat meteen in mijn 
hoofd springt. Over het algemeen heb ik me gewoon goed 
geamuseerd. De opbouw - en afbraakshiften waren soms wel 
zwaar. Maar mijn lange tapshift maakte dat allemaal goed. 

WAT VOND JE HET LEUKSTE MOMENT VAN PROJECT L? 

Helina Coopmans: Het leuke was dat ik veel vriendinnen van 
het middelbaar, die ik al lang niet meer had gezien, toevallig ben 
tegenkomen. Meestal gaan zij uit op andere dagen dan ik, 
waardoor ik hen weinig zie. Als ik één favoriet moment moet 
uitkiezen, kies ik voor het moment waarop we samen aan het 
dansen waren. Ook al waren de artiesten niet altijd mijn smaak, 
het was zalig om met mijn vriendinnen te feesten. 
 
ZOU JE VOLGEND JAAR OPNIEUW EEN TICKET KOPEN? 

Helina Coopmans: Zeker weten. Het valt op een ideaal 
moment, je hebt nog niet teveel werk en ziet iedereen terug na 
een lange vakantie. Ik vond het festival ook heel goed 
georganiseerd, met lekker eten en heerlijke drankjes. De Stëlz 
partybus was een originele extra toets die ik niet had verwacht. 
Er waren ook veel toiletten waardoor ik nooit lang heb moeten 
aanschuiven. De sfeer was gewoon top. Ik vond het geweldig! 
 

Jona Roels 

46

LOUIS NOTTE  

Comitélid Ekonomika en 
vrijwilliger bij Project L

HELINA 
COOPMANS  

Student Handels ingenieur 
en festivalganger op 
Project L



47

WELKE ZAKEN ZIJN VERLOPEN ZOALS JE VERWACHT HAD? 

Sem Van de Kreeke: Ik had vorig jaar al een aantal open 
lesdagen gevolgd waardoor ik een goed beeld had van hoe het 
er aan toe zou gaan. Vooral de manier van lesgeven was zoals 
ik verwacht had. 

Bob Roomans: Je hoort vaak van andere studenten dat je 
naast het lesvolgen, ook nog veel werk hebt met lessen 
voorbereiden. Ik had dus wel verwacht dat het lange dagen 
zouden worden. Omdat ik van Nederland kom en niemand ken 
in Leuven, had ik mezelf verplicht om mee te doen met alle 
activiteiten van Ekonomika om nieuwe vrienden te maken – en 
dat is aardig gelukt. 
 
WAT WAS ANDERS DAN JE VERWACHT HAD? 

Sem Van de Kreeke: Goh, ik had ergens niet verwacht dat ik 
het zo druk zou hebben met school. Ze vertellen je vaak dat je 
veel vrijheid hebt, maar je moet toch echt wel een groot deel 
van je tijd in de lessen steken. Ik had ook wel verwacht dat ik 
wat meer op kot zou zitten. Maar ik zit tussen de lessen vaak in 
de Ekobar met vrienden te chillen. 

Bob Roomans: De werkcolleges! Dat vind ik echt een raar 
gegeven. Voor elk vak is dat anders, er is geen eenduidige 
structuur in hoe ze gegeven worden. Sommige vakken hebben 
powerpoints, andere dan weer niet. Opeens zit je ook in een 
kleine groep met een assistent. Verder had ik niet verwacht dat 
ik het zo moeilijk zou hebben met die lange dagen. 
 
WAT WAS HET LEUKSTE EVENEMENT VAN EKONOMIKA  

TOT NU TOE? 

Sem Van de Kreeke: Ik heb er een aantal: zo vond ik de 
derdeplaatscantus en 24-urenloop geweldig. Je kreeg er echt 
een samenhorigheidsgevoel en dat vond ik heel leuk. Ook alle 
onthaalactiviteiten, zoals het onthaalweekend en de onthaal -
week, vond ik echt top. Ik heb veel nieuwe vrienden kunnen 
maken en rustig kunnen wennen aan het studentenleven. 

Bob Roomans: Voor mij was dat de eerstejaarsadoptie en het 
beerpongtoernooi. De eerstejaarsadoptie was druk, omdat je 

alle comités leerde kennen, maar dat vond ik er net leuk aan. 
Het beerpongtoernooi zorgde ervoor dat ik veel nieuwe mensen 
heb leren kennen, en de sfeer zat écht goed. Overal kende je 
studenten met wie je een praatje kon slaan. 
 
JULLIE ZIJN ALLEBEI MEEGEWEEST OP ONTHAALWEEKEND. 

WAT VONDEN JULLIE ERVAN? 

Sem Van de Kreeke: Ik vond het supergoed georganiseerd. Ik 
heb zoveel nieuwe mensen leren kennen. Het was ook leuk om 
het praesidium te ontmoeten. Het heeft me in de eerste plaats 
vooral geholpen om vrienden te maken. 

Bob Roomans: Ik vond het wel een vreemde ervaring. In 
Nederland heb je zoiets niet, dus het was wel even aanpassen. 
Uiteindelijk vond ik het wel superleuk en heb ik veel nieuwe 
mensen leren kennen, die ik dan later weer ben tegengekomen 
in de wiskundeweek. Dat was wel fijn. 
 
HOE HEB JIJ DE MEESTE VRIENDEN GEMAAKT? 

Sem Van de Kreeke: Vooral tijdens het onthaalweekend. 
Daarna zijn er nog een paar mensen bijgekomen in onze 
vriendengroep omdat ze via via iemand kenden.  

Bob Roomans: Ik ook tijdens het onthaalweekend, én de 
wiskundeweek. Daar heb ik de meeste van mijn vrienden 
gemaakt. En natuurlijk komen er hier en daar nog mensen bij 
die je gaandeweg leert kennen. 

Emma Strouven 

Die eerste weken in Leuven: voor het eerst op kot, nieuwe vrienden maken, 
college volgen in een aula met honderden andere studenten … Al deze veranderingen 
kunnen wat veel zijn. Daarom vroegen we twee startende economiestudenten aan 
de FEB hoe zij die eerste weken in Leuven hebben beleefd. Sem Van de Kreeke 
studeert Handelsingenieur. Bob Roomans heeft een jaar rechten in Maastricht 
gestudeerd en volgt nu Toegepaste Economische Wetenschappen. 

‘Ik had ergens niet verwacht dat ik 
het zo druk zou hebben met school’  
Eerstejaars en hun prille ervaringen aan de universiteit
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